

အဝဲ ဟ့ၣ် တ့ၣ် ပုၤတၢ် ကွဲးစီဆုံ :
တၢ် ထူးထီၣ် လံာ် အခါ ပညီ အခါ
ထံးခါ ဘိတဖၣ်

He Gives Us Scripture :
Foundations of
Interpretation

တၢ် မၤလိတဆံတၢ

Lesson Eleven

ခုခါ တၢ် စူးကျိမူ ထွဲ လၢ နီၣ် တၢ် ဘၣ်
တၢ် အဂီၢ်

Modern Application for
Individuals

တၢ်ဂ့ၢ်ခိတီၤတဖၣ် **TABLE OF CONTENTS**

၁. တၢ်ကတိၤဆၢန့ၣ် **Introduction**.....၃

၂. တၢ်အကလုာ်ကလုာ် **Variety**.....၄

 (က) လံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိသီလိတဖၣ် **Biblical Instructions**

 ၁. လံာ်စီဆုံအလီၤလံာ် **Old Testament**

 ၂. လံာ်စီဆုံအသီ **New Testament**

 (ခ) ဖျၢၤဂီၢ်မုၢ်ဒီးအတၢ်အိၣ်သးတဖၣ် **People and Circumstances**

 ၁. တၢ်သိၣ်လိသီလိလၢအတီၤပတီၢ်ထီၣ်တဖၣ် **Higher Instructions**

 ၂. တၢ်သိၣ်လိသီလိလၢအတီၤပတီၢ်ဖျၢၣ်တဖၣ် **Lower Instructions**

၃. တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ **Wisdom**၁၃

 (က) ခိၣ်န့ၢ်တဖၣ် **Leaders**

 ၁. လံာ်စီဆုံအလီၤလံာ် **Old Testament**

 ၂. လံာ်စီဆုံအသီ **New Testament**

 (ခ) ဖျၢၤတဝၢ **Community**

 ၁. လံာ်စီဆုံအလီၤလံာ် **Old Testament**

 ၂. လံာ်စီဆုံအသီ **New Testament**

၄. တၢ်ကတိၤလၢခံ **Conclusion**.....၂၀

အဝဲဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ကွဲးစီဆုံ: တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်အိၣ်ပညီအိၣ်ထံးဒိၣ်ဘိတဖၣ်
He Gave Us Scriptre : Foundations of Interpretation
တၢ်မၤလိတဆံ **Lesson Eleven**

ခွဲၤတၢ်စူးကါမူထွဲလၢနီၣ်တၢ်ကတၢၢ်တၢ်ကအဂီၢ် **Modern Application for Individuals**

တၢ်ကတၢၢ်လၢညါ INTRODUCTION

တၢ်စံးဝဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်သးစၢ်အိၣ်ဝဲတၢ်ဂၤဂၤဆၢထၢၣ်လၢအသရိၣ်အတြၢၤခိၣ်ထံးဒီးဆၢဂၤဆၢဝဲဒၣ်ပုၤကိးဂၤဒဲးလၢအက့ၤလီၤလၢသရိၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤ,အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်ဒီးက့ၤဆူတၢ်လၢအက့ၤဒၣ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပုၤလၢခံကတၢၢ်တၢ်က,လၢအသးပုၤဒိၣ်န့ၣ်ဒီးပုၤအဂၤတဖၣ်န့ၣ်ထီၣ်ဘိန့ၣ်အဝဲတဲတၢ်လၢအိၣ်လၢအတၢ်ဆိကမိၣ်အပူၤသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

အဝဲစံးဝဲဒၣ်“သးစၢ်ဧၤ,“ယအိၣ်ဒီးတၢ်ကီတၢ်ခဲဘၣ်ယးဒီးနတၢ်ကစီၣ်လီၤ. ”

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်စံးဆၢအီၤ,“တၢ်ဂ့ၢ်မန့ၤလဲၣ်?”

“ယအဲၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါတၢ်လၢကစၢ်ယွၤအကလုာ်ကထါတဲဘၣ်ယးယတၢ်အိၣ်မူအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်နတတဲတၢ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးယၤလၢတၢ်နီၣ်တမံၤဘၣ်. ”

ဂ့ၢ်လဲၣ်,တဘျီဘျီမူတမ့ၢ်အဂၤတဘျီ,ပဝဲဒၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အါဒၣ်တၢ်ကတုၢ်ပန့ၢ်ဟူဘၣ်တၢ်စံးဝဲတဲတဲလီၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢတဘၣ်လိာ်အသးဒီးပနီၣ်ကစၢ်အတၢ်လိာ်လၢပဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်အီၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်. ဒီးပဝဲကိးဂၤန့ၣ်ပလိာ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါ,တၢ်န့ၣ်ပက့ၤဒီးတၢ်မၤဘၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢလံာ်စီဆုံသိၣ်လိပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်ပဘၣ်သးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်အသိးန့ၣ်,ပကဘၣ်မ့ၢ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢမၤလိန့ၢ်လံာ်စီဆုံလၢပကအိၣ်မူထွဲမၤထွဲအီၤလၢပတၢ်အိၣ်မူအပူၤဒီးလၢပုၤဂၤအတၢ်အိၣ်မူအဂီၢ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤလိတဆံတၢ်လၢပတၢ်မၤလိ အလီလုၢ်ကျိၤ **အဝဲဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ကွဲးစီဆုံ: တၢ်ထုးထီၣ်တၢ်အိၣ်ပညီအိၣ်ထံးဒိၣ်ဘိ**, ဒီးပယုၤန့ၢ်အမံၤလၢ “ခွဲၤအတၢ်စူးကါမူထွဲလၢပုၤတၢ်ကတၢၢ်တၢ်ကအဂီၢ်. ” လၢတၢ်မၤလိအံၤအပူၤန့ၣ်,ပကထံၣ်န့ၢ်တၢ်လၢပကဘၣ်စူးကါလံာ်စီဆုံလၢပုၤဂၤအဂီၢ်ဒီးလၢပနီၣ်ကစၢ်တၢ်ကအဂီၢ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢတၢ်မၤလိအဂၤအပူၤအသိးန့ၣ်,တဘျီလၢလၢပစူးကါလံာ်စီဆုံလၢပဆၢကတီၢ်န့ၣ်ပကဘၣ်ပဝဲသ့ၣ်ပဝဲသးလၢတၢ်ဒုၣ်စၢၤသမံၤလၢအအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢလံာ်စီဆုံအပူၤကမ့ၢ်ဒီးကမ့ၢ်လၢဆၢတီၢ်ခဲအံၤတဖၣ်အဂီၢ်: တၢ်ဆၢကတီၢ်,လုၢ်လၢထူသန့ဒီးပုၤတၢ်ကအတၢ်ဒုၣ်စၢၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်အသကိၣ်အလဲၣ်အပူၤန့ၣ်,ပကဘၣ်ယုထံၣ်သ့ၣ်ညါယွၤဂ့ၢ်ပီညါတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်လၢအဟံးန့ၢ်တၢ်လီၤလၢလံာ်စီဆုံအတၢ်စံးဝဲတဲတဲအတၢ်ဆိတလဲအသးလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တကတီၢ်ဆူတၢ်ဆၢကတီၢ်အဂၤတကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အသကိၣ်အအံၤအပူၤန့ၣ်,ပကဘၣ်ဂံၢ်ထီၣ်တၢ်လၢအဒ်သိးလိာ်အသးဒီးတၢ်လၢအလီၤဆီလိာ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢလုၢ်လၢထူသန့အဂီၢ်လၢလံာ်စီဆုံအစီၤအဆၢကတီၢ်ဒီးအဝဲအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢလုၢ်လၢထူသန့လၢစီၤဆၢကတီၢ်ခဲအံၤသ့ၣ်တဖၣ်အဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်သကိၣ်အံၤအပူၤန့ၣ်ပကဘၣ်ဆိကမိၣ်စ့ၢ်ကိးပုၤတၢ်ကအတၢ်လီၤပလိာ်လိာ်အသးဒီးတၢ်လၢအတလီၤပလိာ်လိာ်သးသ့ၣ်တဖၣ်လၢလံာ်စီဆုံအပူၤကမ့ၢ်ဒီးကမ့ၢ်လၢစီၤဆၢကတီၢ်ခဲအံၤအဘၣ်စၢၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်မၤလိတခါအံၤအပူၤပကကွၢ်သကိးတၢ်ထီၣ်သတြီၤလၢစီၤဆၢကတီၢ်ခဲအံၤဒ်ပဆိကမိၣ်လၢလံာ်စီဆုံတြးလုၢ်ဘၢဝဲပုၤတၢ်ကအတၢ်သ့ၣ်ညါ,အတၢ်ပဝဲသ့ၣ်ပဝဲသးဒီးအတၢ်တူၢ်ဘၣ်ဒိၣ်ဘိဘၣ်လၢစီၤဆၢကတီၢ်ခဲအံၤန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယွၤအဲၣ်ဒီးဝဲလၢအကလုာ်ကထါကဘၣ်လုၢ်ဘၢတၢ်ခဲလၢလံာ်စီဆုံလၢပတၢ်အိၣ်မူအပူၤ,စးထီၣ်လၢပတၢ်ထံၣ်သ့ၣ်ညါလီလုၢ်ကျိၤဒီးတၢ်ဒိၣ်ကန့ၣ်တၢ်သးဝံၣ်ဒီးမုၢ်တနံၤလၢပဆဲးအိၣ်မူအီၤဒၣ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ကျဲၤလၢပသ့ၣ်ညါမုၢ်လီၤန့ၣ်ဒီးတၢ်ဒိးန့ၣ်ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအလုၢ်ဘၢအသးလၢကျဲၤလၢကစၢ်ယွၤလီၣ်ဖျါထီၣ်အသးဆူပအိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအလုၢ်ဘၢပတၢ်သ့ၣ်ညါ,ပသး,ပတၢ်ဟူး

တၢ်ဂဲၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လံၣ်စီဆုံကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအလုၢ်ဘၢပတၢ်အိၣ်မူဒီးဟ့ၣ်ပုၤလံၣ်စီဆုံအတၢ်
စံၣ်ညီၣ်လၢပဆိကမိၣ်ထီၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ဆိကမိၣ်လၢကိးမံးနးကိးဆၢကတီၢ်ဒီးန့ၣ်လီၤ. တၢ်နီၣ်နီၣ်က
ဘၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအိၣ်လၢပပူၤဒီးတၢ်လၢပအိၣ်ဖျၢၣ်ယုၣ်ဒီးအီၤလီၤ,ဘၣ်ဆၣ်လံၣ်စီဆုံကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအလုၢ်
ဘၢပတၢ်အိၣ်မူလၢကျဲကိးကပၤဒီးန့ၣ်လီၤ.

ဒီးကထာၣ် ခုၣ်အဲၣ်နးခံၣ်နဲးစံ **Dr. K. Erik Thoennes**

ကျဲအိၣ်ဝဲဒၣ်အါဘိၣ်လၢကမၤလိစိၤဆၢကတီၢ်အတၢ်စူးကါဝဲလံၣ်စီဆုံလၢပတၢ်ဘၣ်တဂၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ,ဘၣ်ဆၣ်
လၢတၢ်မၤလိတခါအံၤအပူၤန့ၣ်,ပကမၤလိသကိးတၢ်ဂ့ၢ်ခံမံၤန့ၣ်လီၤ. တၢတမံၤ,ပကထံၣ်ဘၣ်လၢကစၢ်ယွၤယုထာပဝ်တၢ်အါ
မံၤလၢပကအိၣ်မူထွဲမၤထွဲအီၤလၢပတၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးခံမံၤတမံၤပကမၤလိတၢ်လၢကစၢ်ယွၤကတီၢ်ပဝ်န့ၣ်ပုၤကျဲ
သ့ၣ်တဖၣ်လၢပကဒီးန့ၣ်တၢ်ကူၣ်သ့ၣ်လၢပနီၣ်ကစၢ်အဂီၢ်ဒီးလၢပုၤဂၤအဂီၢ်စ့ၢ်ကိးလီၤ. ပကကွၢ်သကိးတၢ်ဂ့ၢ်ခံၣ်တီတမံၤဘၣ်
တမံၤ,စးထီၣ်လၢနီၣ်ကစၢ်တဂၤအတၢ်အိၣ်မူထွဲမၤထွဲအကလုၢ်ကလုၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.

တၢ်အကလုၢ်ကလုၢ် VARIETY

အါဒၣ်တၢ်တက့ၢ်ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ညီၣ်န့ၣ်ပဖးဝဲဒၣ်စးဖိကဟၣ်အတၢ်ဖံးတၢ်မၤအလံၣ်န့ၣ်ကျဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤ,
တၢ်ဖံးတၢ်မၤအလံၣ်န့ၣ်ကျဲသ့ၣ်တဖၣ်ပဝ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤအတၢ်လဲၤတရံးအသးလၢပုၤကိးဂးဒီးကဘၣ်မၤဒ်တၢ်န့ၣ်
ကျဲအသိးလီၤတံၢ်လီၤဆဲးလီၤ: “မၤဒ်အံၤ,မၤဒ်အံၤ,မၤဒ်အံၤ,”ဒီးတၢ်ခဲလၢၣ်ကလဲၤသရံးအသးဒ်တၢ်အဲၣ်ဒီးတ့ၢ်ဝဲအသိးလီၤ.
ဘၣ်ဆၣ်န့ၣ်ဆိကမိၣ်ကွၢ်ပုၤတဂၤလၢကကွဲးဝဲဒၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤအလံၣ်န့ၣ်ကျဲတၢ်ဂ့ၢ်ခံၣ်တီလၢအဘၣ်ယးဒီးတၢ်မၤအိၣ်စံၣ်,
တၢ်လုၢ်အိၣ်ဟံၣ်ဖိယီဖိ,မ့တမ့ၢ်တၢ်မၤမုၢ်ကျိၤဝဲၤကွၢ်တဖၣ်မ့ၢ်သ့ကစီဒီဒါ. ပဆိကမိၣ်တသ့ဘၣ်,တၢ်ဖံးတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ
မ့ၢ်တုၤလၢအသဘံၣ်သဘၣ်အသးဒ်မးလၢတၢ်ကဘၣ်ရဲၤပုၤအီၤတပတီၢ်ဘၣ်တပတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးပုၤတဂၤဘၣ်တဂၤလၢတၢ်
အိၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ်ကမၤဝဲလၢကျဲတဂၤတမံၤတဂၤတမ့ၢ်လီၤ.

တဘျီဘျီပအဲၣ်ဒီးလၢလံၣ်စီဆုံကဘၣ်လီၤဂၢ်ဒီးတၢ်ဖံးတၢ်မၤအလံၣ်န့ၣ်ကျဲလၢအပဝ်ဖျါထီၣ်တၢ်အပတီၢ်လီၤတံၢ်
လီၤဆဲးလၢပုၤကိးဂးဒီးအဂီၢ်လၢကလုၢ်ပဝ်ထွဲအီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအဒုးဘိၣ်ထီၣ်ညီၣ်ပုၤတဂၤဘၣ်တဂၤ
လၢကအိၣ်မူထွဲဒ်ကစၢ်ယွၤအကလုၢ်ကထါအသိးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပုၤအါဂၤလၢအသ့ၣ်ညါန့ၣ်ပၢ်လံၣ်စီဆုံန့ၣ်သ့ၣ်ညါဝဲလၢ
တၢ်အံၤတမၤအသးဘၣ်. အါန့ၣ်အန့ၣ်,လံၣ်စီဆုံဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ဂ့ၢ်လၢအသဘံၣ်သဘၣ်တၢ်ဆိမိၣ်အီၤသ့-ဘံၣ်ဘျီအသးဒ်မး
လၢတၢ်န့ၣ်ကျဲတပတီၢ်ဘၣ်တပတီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အါန့ၣ်အန့ၣ်,တၢ်တီၢ်ပဝ်လၢလံၣ်စီဆုံန့ၣ်ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်သ့အီၤလၢပုၤအါ
ဒ်အါဂၤလၢတၢ်အိၣ်သးလၢအလီၤဆီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဒ်အံၤအသိးန့ၣ်လံၣ်စီဆုံဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢတၢ်ကဘၣ်စူး
ကါအီၤလၢပုၤတဂၤဘၣ်တဂၤအတၢ်အိၣ်မူလၢကျဲတဘျီဘျီဘိၣ်အပူၤလီၤ. လၢတၢ်ကသ့ၣ်ညါတၢ်အိၣ်မူစူးကါလံၣ်စီဆုံလၢကျဲအ
ကလုၢ်ကလုၢ်အဂီၢ်န့ၣ်,တၢ်လၢပဘၣ်မၤနီၣ်အီၤတၢတမံၤမ့ၢ်ဝဲလံၣ်စီဆုံအနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအတၢ်န့ၣ်ကျဲအကလုၢ်ကလုၢ်တဖၣ်
န့ၣ်လီၤ. ဆိကမိၣ်သကိး လံၣ်စီဆုံအတၢ်န့ၣ်ကျဲအကလုၢ်ကလုၢ်တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

လံၣ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိသီလိတဖၣ် BIBLICAL INSTRUCTIONS

ဒ်ပဟ့ၣ်ကူၣ်တ့ၢ်လၢအပူၤကွၢ်အသိး,လၢအတလီၤဂၢ်လံၣ်န့ၣ်ကျဲလၢတၢ်ကွဲးအီၤတပတီၢ်ဘၣ်တပတီၢ်,လံၣ်လၢအ
ဘၣ်ယးဒီးတၢ်မၤအိၣ်စံၣ်,တၢ်လုၢ်အိၣ်လုၢ်အိၣ်ဟံၣ်ဖိယီဖိ,တၢ်မၤမုၢ်ကျိၤဝဲၤကွၢ်,ဒီးတၢ်လၢအလီၤပလိၣ်အသးလၢအဟ့ၣ်အဝဲ
သ့ၣ်အပူၤဖးလံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်န့ၣ်ကျဲအကလုၢ်ကလုၢ်စးထီၣ်လၢတၢ်အတက့ၢ်လဲၤဒီးတုၤလၢတၢ်အသက့ၢ်အံၣ်န့ၣ်
လီၤ. ညီၣ်န့ၣ်အသိး,လံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤဒုးသ့ၣ်ညါဝဲဒၣ်လၢတၢ်ဘျီတနီၤနီၤလၢပုၤကိးဂးဒီးကြးယုထံၣ်သ့ၣ်ညါဝဲဒၣ်လၢတၢ်
အိၣ်သးကိးကလုၢ်ဒီးအဖီလၢအပူၤလီၤ. လံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤပဝ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဘျီသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်အိၣ်သးသ့ၣ်
တဖၣ်လီၤ. အါန့ၣ်အန့ၣ်လံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤပဝ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်တၢ်န့ၣ်ကျဲလၢတၢ်ထၢဖျိၣ်တ့ၢ်လံၣ်စီဆုံသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဘၣ်ထွဲလီၢ်
အသးဒီးတၢ်အိၣ်သးကိးကတီၢ်ဒီး,တမ့ၢ်ထဲလၢတၢ်အိၣ်သးလီၤလီၤဆီဆီလၢတၢ်မၤအသးအဆၢကတီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢခံက

တၢ်လံာ်ဒ်အံၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မၤကတၢၢ်ဝဲဒီးတၢ်မၤလိာ်ဘၣ်သးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢဟ့ၣ်ပှၤတၢ်အဒိဘၣ်သးတၢ်မၤနၤဒီးတၢ်အယၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢကျဲတဘျုးဘိအပူၤလံာ်စီဆုံပၣ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်န့ၣ်ကျဲအကလုာ်ကလုာ်စ့ၢ်ကိးလီၤ. လံာ်စီဆုံပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ဘျုးတနီၤနီၤလၢပှၤကိးဂၤအဂီၢ်လၢကလုာ်ပိာ်ထွဲဝဲကိးဆၢကတီၢ်,တၢ်န့ၣ်ကျဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢပှၤအါဂၤအဂီၢ်လၢတၢ်အိၣ်သးအါမံၤအဆၢကတီၢ်,တၢ်န့ၣ်ကျဲလီၤလီၤဆီဆီလၢပှၤလီၤလီၤဆီဆီသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်ဒီးတၢ်အိၣ်သး,ဒီးတၢ်အဒိလၢပှၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမၤနၤတၢ်မ့တမ့ၢ်အယၣ်ကွဲၣ်အသးလၢတၢ်ယုၤသ့ၣ်ညါလံာ်စီဆုံအတၢ်န့ၣ်ကျဲသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်အံၤကဲဘျုးလၢပကကွၢ်သကိးလံာ်စီဆုံအတၢ်န့ၣ်ကျဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢကျဲခံဘိန့ၣ်တက့ၢ်. တၢ်ပကကွၢ်သကိးတၢ်န့ၣ်ကျဲအကလုာ်လၢအအိၣ်လၢလံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ်အပူၤ,ဒီးတၢ်န့ၣ်ကျဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢလံာ်စီဆုံအသီအပူၤတက့ၢ်. ပကစးထီၣ်လၢလံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ်န့ၣ်တက့ၢ်.

လံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ် Old Testament

လၢတၢ်တမၤအသးနီၢ်နီၢ်တသ့ဘၣ်အပူၤန့ၣ်,ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤပှၤဖးလံာ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမးလၢကစၢ်ယွၤအဲၣ်ဒီးဝဲလၢပှၤအံၤစုၤလးဖိခဲလၢာ်ကဘၣ်ရှုးတီၢ်သံတၢ်သိၣ်တၢ်သီသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်ဒီးလံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိစးထီၣ်လၢတၢ်မိၤရှုဒီးတုၤလၢမၤလကံဒီးကဘၣ်အိၣ်ကတဲၣ်ကတီၤအသးလၢကဘၣ်စူးကါဝဲတၢ်န့ၣ်ကျဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်အိၣ်သးကိးဆၢကတီၢ်ဒဲးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျုးအနီၢ်ဂံၢ်လၢလံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ်အပူၤမ့ၢ်တၢ်လၢအအါဝဲဒိၣ်မးလၢပှၤတၢ်လၢကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ခဲလၢာ်,ကဒိကန့ၣ်ပိာ်ထွဲဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးလၢတၢ်ကဘၣ်ကွၢ်ဆၢခဲဒီးတၢ်တၢ်တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်,ရၤဘံလၢအံၤစုၤလးအပူၤသ့ၣ်တဖၣ်ဂ့ၢ်ကျဲစၢနီၤဖးလံာ်စီဆုံအတၢ်န့ၣ်ကျဲလၢအရူဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. တၢ်မၤလိာ်ဖဲလဲၣ်တဘိလၢပှၤကိးဂၤဒဲးကဘၣ်ပၣ်သ့ၣ်ပၣ်သးလၢတၢ်အိၣ်သးကိးဆၢကတီၢ်ဒဲးအပူၤလဲၣ်. တၢ်န့ၣ်ကျဲဖဲလဲၣ်တခါလၢတၢ်ကဘၣ်မၤလၢပှၤထီၣ်က့ၤအီၤ,ဘၣ်ဆၣ်တမ့ၢ်လၢတၢ်အိၣ်မူအပူၤခဲလၢာ်ဘၣ်န့ၣ်လဲၣ်. တၢ်မၤလိာ်ဖဲလဲၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအလီၤလီၤဆီဆီလၢတၢ်ကဘၣ်မၤထွဲအီၤလၢတၢ်အိၣ်သးလီၤလီၤဆီဆီအပူၤလဲၣ်. ရၤဘံတနီၤဂ့ၢ်လိာ်ဝဲဒၣ်လၢကျဲဒ်အံၤဒီးကျဲလၢအဂၤတဖၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်ညါဝဲတၢ်ပၣ်လီၤဆီတၢ်န့ၣ်ကျဲလၢအရူဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအလီၢ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လီၤ. လၢမးသး ၂၂:၃၆,ဂ့ၢ်ကျဲစးပၣ်လီၤဆီဝဲဒၣ်လံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိသ့ၣ်လၢအရူဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢပှၤသ့ၣ်လံာ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်သံကွၢ်ဝဲကစၢ်ခရံၣ်လၢတၢ်သံကွၢ်ဝဲအံၤ :

သရၣ်,တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဒိၣ်ကတၢၢ်တဘိလၢလံာ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအပူၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်. (မးသဲ ၂၂:၃၆).

ကစၢ်ခရံၣ်စးဆၢအီၤဖဲအဆၢဖိၣ် ၄၀:
“အဲၣ်ယွၤနကစၢ်လၢနသ့ၣ်ကံၢ်နသးလဲ,ဒီးနသးဒိဖျါညါဒီးနတၢ်ကူၣ်တၢ်ဖးတုၤအလၢာ်တက့ၢ်. ”အအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤလိာ်အဒိၣ်ထံးဒီးအဖးဒိၣ်ကတၢၢ်တထံၣ်လီၤ. ဒီးခဲထံၣ်တထံၣ်န့ၣ်လီၤဂၢ်ဒီးအီၤလီၤ. “အဲၣ်ပှၤလၢနယၤဒ်နအဲၣ်လီၤနသးဒၣ်နဲအသိးန့ၣ်တက့ၢ်. ” (မးသဲ ၂၂:၃၆-၄၀).

လၢတၢ်သ့ၣ်ညါအီၤဂ့ၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဘၣ်အပူၤန့ၣ်,ကစၢ်ခရံၣ်ဒူးနဲဝဲဒၣ်အပျဲၢ်အဘိၣ်တဖၣ်လၢအတၢ်စိတၢ်ကမီၤအတၢ်ထံၣ်သ့ၣ်ညါလၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီခဲလၢာ်လၢလံာ်စီဆုံအပူၤသ့ၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ်လီၤ. အဝဲရဲပှၤဝဲဒၣ်တၢ်မၤလိာ်လၢ“အဲၣ်ယွၤနကစၢ်”လၢလံာ် ၅မိၤရှုဒီး၅ အပူၤဒ်အမ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဒိၣ်ကတၢၢ်တထံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မ့ၢ်တသံကွၢ်အီၤဒၣ်လဲၣ်,အဝဲမၤအါထီၣ်ဝဲဒၣ်တၢ်မၤလိာ်အဒိၣ်ကတၢၢ်ခဲထံၣ်တထံၣ် : “အဲၣ်ပှၤလၢနယၤဒ်နအဲၣ်လီၤနသးဒၣ်နဲအသိးန့ၣ်တက့ၢ်” လၢ ၃မိၤရှု ၁၉:၁၈ န့ၣ်လီၤ. လၢအဝဲအတၢ်နၢ်ပၢ်အပူၤန့ၣ်,တၢ်မၤလိာ်ဖးဒိၣ်ခဲထံၣ်အံၤဒိၣ်စိလၢလံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ်ခဲလၢာ်လီၤ.

လာတၢ်မၤအါထီၣ်ဖဲအံၤန့ၣ်,မးသဲ ၂၃: ၂၃ကစၢ်ခရံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်မၤလိာ်အဒိၣ်ကတၢၢ်တထံၣ်ဒီးတၢ်မၤလိာ်အဆံးကတၢၢ်တထံၣ်ဖဲအဝဲသိၣ်ယီၣ်ပှၤဖၤရဲၤရဲၤ :

သုပှၤလီၤတၢ်သ့ၣ်ဒၤ, သုဟ့ၣ်တၢ်ဆံဆဲၣ်ပူၤလီၤ. . . ဘၣ်ဆၣ်သုသါပှၤနီၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအရ့ၣ်ဒိၣ်xxx
တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ,တၢ်သ့ၣ်ကညီၤသးကညီၤ,တၢ်သ့ၣ်တီသးတီတဖၣ်လီၤ. သုကဘၣ်မၤထွဲတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ,
သုတဘၣ်သါပှၤနီၣ်တၢ်လၢအပူၤကွဲၣ်သ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်. (မးသဲ ၂၃: ၂၃)

ပကဘၣ်သ့ၣ်ညါလၢကစၢ်ခရံၣ်ပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ် “တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ,တၢ်သ့ၣ်ကညီၤသးကညီၤ,တၢ်သ့ၣ်တီသးတီ” ဝဲဒၣ်
“မ့ၢ်တၢ်အရ့ၣ်ဒိၣ်ထဲသီးဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ” ဒီးအဝဲထီၣ်သတြၢၤ ဝဲဒၣ်ဒီးတၢ်အဆံးလၢအမ့ၢ် “တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဆံဆဲၣ်ပူၤတူၤလီၤ. ”
အသီကဒီးတဘျီ,အဝဲပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢအပျဲၢ်အဘီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်လူၤပိာ်ထွဲဝဲဒၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢလံာ်စီဆ့အပူၤခဲ
လၢာ်,ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်အရ့ၣ်ဒိၣ်အလိာ်ဆီသ့ၣ်တဖၣ်လၢအခိၣ်န့ၣ်ပူၤလီၤ.

တၢ်ကဘၣ်ထံၣ်ဆီဝဲဒၣ်လၢကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ထံၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢလံာ်စီဆ့အလီၢ်လံာ်အပူၤဒ်အမ့ၢ်
တၢ်လၢဟ့ၣ်ဂဲၤဝဲသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဟ့ၣ်ဂဲၤအဖီခိၣ်န့ၣ်နကအိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢသ့ၣ်တဖၣ်,တၢ်မၤလိာ်အဒိၣ်
ကတၢၢ်ခံထံၣ်: “အဲၣ်ယွၤနကစၢ်”ဒီး“အဲၣ်ပှၤလၢနယၤဒ်နအဲၣ်လီၤနသးအသိး. ”ပဘၣ်တၢ်တဲဘၣ်ပှၤလၢ “တၢ်သိၣ်တၢ်သီခဲ
လၢာ်ဒီးဝဲသ့ၣ်တဖၣ်တံးပးတၢ်သိၣ်တၢ်သီခဲမံၤ အံၤလီၤ. ”

တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဆံးသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဒိၣ်ကတၢၢ်ခံထံၣ်အံၤန့ၣ်ကဘၣ်တၢ်အိၣ်မူပိာ်ထွဲ
အံၤလီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ပၣ်ယုာ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဂၤတဖၣ်လၢဘၣ်တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အံၤလၢလံာ်စီဆ့အလီၢ်လံာ်အပူၤလၢအမ့ၢ်
တၢ်မၤလိာ်အထံၣ်တဆံဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအမ့ၢ်,တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ,တၢ်သ့ၣ်ကညီၤသးကညီၤ,တၢ်သ့ၣ်တီသးလီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.
တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအသက့ၣ်လဲၣ်တကပၤလီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်စ့ၢ်ကီးလၢ “တၢ်မၤလိာ်အဆံးသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. ”

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအဘၣ်ထွဲလိာ်အသးလီၤလီၤဆီဆီလၢလံာ်စီဆ့အလီၢ်လံာ်အပူၤလၢအပၣ်ဖျါ
ထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢပှၤလီၤဆီသ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်အိၣ်သးတခါအဖီခိၣ်န့ၣ်ကဘၣ်အိၣ်မူထွဲဝဲဒၣ်တၢ်အရ့ၣ်ဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. အဒိ,
တၢ်သိၣ်တၢ်သီဘၣ်ပးတၢ်ဘျၢထီၣ်ဘါထီၣ်လၢလံာ်ဝဲ မိၤရ့ၣ်အပူၤ,လံာ်ထါဖံးထီၣ်ပတြၢၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီ,ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်
သီအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အံၤလၢလံာ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ၣ်လၢအမ့ၢ်လံာ်ယီၤဘးဒီးလံာ်တၢ်ကတိၤဒီးဝဲအ
လံာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ဝဲယၤရၢၤဒီးယၤပးစက့ၣ်လၢန့ၣ်လီၤ.

လၢအဖျၢကတၢၢ်တကပၤန့ၣ်,တၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤအဒိသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဖျါထီၣ်လၢလံာ်စီဆ့အလီၢ်လံာ်အတၢ်စံၣ်ယဲၤအ
ပူၤဒီးလၢလံာ်ထါဖံးထီၣ်ပတြၢၤအပူၤဒီးလၢလံာ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤစ့ၢ်ကီးလီၤ. လံာ်စီဆ့အဆၢသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ
အါဒၣ်တက့ၢ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးမ့ၢ်ခွါလီၤလီၤဆီဆီသ့ၣ်တဖၣ်,အဝဲသ့ၣ်ဒိကန့ၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီမ့ၢ်ဝဲၤတဒိကန့ၣ်မ့ၢ်
ဝဲၤ,လၢတၢ်အိၣ်သးတခါအဖီခိၣ်လီၤ.

တၢ်ရဲၣ်လီၤအပတီၢ်အံၤမၤစၢၤပှၤလၢပကန့ၣ်ပၢ်ဝဲဒၣ်တၢ်လၢကစၢ်ခရံၣ်အဲၣ်ဒီးဝဲလၢအပျဲၢ်အဘီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်
လၢကအိၣ်မူလူၤပိာ်ထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢလံာ်စီဆ့အလီၢ်လံာ်ပူၤသ့ၣ်တဖၣ်အခဲလီၤ. ယုာ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ပၢ်လံာ်စီဆ့အ
လီၢ်လံာ်အဝဲၤအကျိၤဝဲၤအလီၢ်ခဲ,ပကကွၢ်ဆိကမိၣ်သကိးလံာ်စီဆ့အတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢလံာ်စီဆ့အသီအပူၤန့ၣ်တက့ၢ်.

လံာ်စီဆ့အသီ New Testament

တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအညီၤလၢပှၤကိးဂၤဒဲးကထံၣ်လၢလံာ်စီဆ့အသီတဘျီအံၤဖျၢဒိၣ်န့ၣ်ဒီးလံာ်စီဆ့အလီၢ်လံာ်တဘျီ
လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အံၤအဒိပညီတမ့ၢ်လၢလံာ်စီဆ့အသီအပူၤကွဲၣ်လံာ်သ့ၣ်တဖၣ်မၤစၢၤလီၤဝဲဒၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအနီၣ်ဝဲၤသ့ၣ်
တဖၣ်လၢကစၢ်ယွၤအဖီအလံာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်ဘၣ်. တၢ်နီၣ်နီၣ်န့ၣ်,တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢညါအတၢ်သိၣ်လိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ထီၣ်န့ၣ်ဒီး
ပှၤအံၤစရုးအတၢ်သိၣ်လိလၢပှၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆ့အသီအပူၤကွဲၣ်လံာ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်ကွဲၣ်ကဒါက့ၢ်လံာ်စီ
ဆ့အလီၢ်လံာ်တဘျီဘၣ်. အါန့ၣ်အန့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်မၤအါထီၣ်ဝဲဒၣ်လံာ်စီဆ့အလီၢ်လံာ်လီၤ. ခဲအံၤ,တၢ်မၤအါထီၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်
သီလၢလံာ်စီဆ့အသီအပူၤအံၤဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သံကွၢ်လၢအရ့ၣ်ဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မန့ၢ်အယီၤပှၤကွဲၣ်လံာ်စီဆ့အသီသ့ၣ်တဖၣ်
ဘၣ်မၤအါထီၣ်ဝဲအနီၣ်ကစၢ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီသ့ၣ်တဖၣ်လၢလံာ်စီဆ့အလီၢ်လံာ်အတၢ်သိၣ်လိအပူၤလဲၣ်?

ဒ်ပထံတိုက်လံလတၢ်မၤလိအပူၤကွဲၤတခါအသိးပုၤကွဲးလံၤစီဆုံအသိသ့ၣ်တဖၣ်တအဲၣ်ဒီးဝဲလၢကစၢ်ခရံၣ်အပျဲၣ် အဘီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကသးပုၤနီၣ်လံၤစီဆုံအလီၢ်လံၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်,ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်တအဲၣ်ဒီးစ့ၢ်ကီးဝဲလၢ ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကဘၣ်အိၣ်မ့ၣ်ဒ်လံၤစီဆုံအလီၢ်လံၤအစၢ်အဆၢကတီၢ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အသိ,လၢတၢ်ပၤယၢ်အပျဲၣ်ဂီၢ် မ့ၢ်လၢတၢ်အိၣ်သးလၢညါအစၢ်န့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်သိၣ်လိတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢညါသ့ၣ်တဖၣ်လၢကစၢ်မ့ၣ်ထွဲဝဲဒ်လံၤစီဆုံအလီၢ်လံၤအ တၢ်သိၣ်တၢ်သိလၢတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအသိအပူၤလီၤ.

လံၤစီဆုံအသိအပူၤကွဲးလံၤသ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ညါလံၤစီဆုံအလီၢ်လံၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သိတဖၣ်,ယုၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါဖဲက စၢ်ခရံၣ်တၢ်ဟဲ,အဝဲဟဲစိၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါကစၢ်ယွၤမ့ၢ်ရံၣ်အဘီၣ်မ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကီးဝဲဒၣ်လၢ လံၤစီဆုံအလီၢ်လံၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သိတဖၣ်တၢ်ကဘၣ်သ့ၣ်ညါအီၤခီဖျိသးစီဆုံအတၢ်မၤဒ်အဝဲရၤလီၤကစၢ်ယွၤအဘီၣ်အမ့ၢ် လၢတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအသိအစၢ်အဆၢကတီၢ်လီၤ. ဒီးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်ပၤဝဲဒၣ်လံၤစီဆုံအလီၢ်လံၤဒ်အမ့ၢ်တၢ်လၢကစၢ်ခရံၣ်က မၤဝဲဖဲအဟဲက့ၤလၢမ့ၢ်န့ၣ်လၢခံကတၢ်လၢမ့ၢ်ရံၣ်အဘီၣ်အမ့ၢ်အတၢ်လၢတၢ်ပုၤအဆၢကတီၢ်လီၤ.

လၢတၢ်ခဲလၢၣ်အပူၤန့ၣ်,လံၤစီဆုံအသိအပူၤကွဲးလံၤသ့ၣ်တဖၣ်အဲၣ်ဒီးဝဲလၢကစၢ်ခရံၣ်အပျဲၣ်အဘီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်က ဘၣ်ပၤယၢ်ဝဲတၢ်အရူၤဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢကစၢ်ခရံၣ်ပၤလီၤတ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

တၢ်တၢ်တတီၤ,တၢ်သိၣ်တၢ်သိလၢပုၤကီၤဂၤအဂီၢ်လၢအဘၣ်ယးဒီးတၢ်အဲၣ်ယွၤဒီးတၢ်အဲၣ်ပုၤလၢပယၢ်ကဘၣ်မ့ၢ် တၢ်သိၣ်တၢ်သိအရူၤဒိၣ်ကတၢ်,ဒ်ပထံလၢလံၤစီဆုံအဆၢပုၤလၢအမ့ၢ် လူၤကၣ် ၁၀:၂၁, ၁ကရံၣ်သူး ၁၃:၁၃ ဒီး ၁ယီၤဟၣ် ၄: ၂၁. တၢ်ကမၤအသးဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်,လံၤစီဆုံအသိအပူၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်အိၣ်ဒီးသးလၢအအဲၣ်ယွၤဒီးသး လၢအဲၣ်ပုၤလၢပယၢ်လီၤ.

ခံတီၤတတီၤ,လံၤစီဆုံအသိအပူၤကွဲးလံၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးအန့ၢ်စ့ၢ်ကီးလၢတၢ်မၤလိၣ်အထံၣ်တဆံဒီးတၢ်မၤလိၣ်အဂၤ သ့ၣ်တဖၣ်လၢလံၤစီဆုံအလီၢ်လံၤအပူၤလၢလံၤစီဆုံအဆၢဒိၣ်လၢအမ့ၢ် မးသဲ ၁၉:၁၈ ဒီး ရိမ့ၢ် ၁၃:၈-၁၀. န့ၣ်လီၤ.

သၢတီၤတတီၤ,လံၤစီဆုံအသိအပူၤကွဲးလံၤသ့ၣ်တဖၣ်ဟ့ၣ်ဝဲတၢ်သိၣ်တၢ်သိလီၤလီၤဆီဆီလၢပုၤလီၤလီၤဆီဆီသ့ၣ် တဖၣ်အဂီၢ်ဒီးတၢ်အိၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်ပဖး ၁ကရံၣ်သူး ၁၄ဒီး ၂တံၤမသ့ၤ ၄:၁၅.

လွံၢ်တီၤတတီၤ,ပထံၣ်ဘၣ်တၢ်စိၣ်စိၣ်တဲစိၣ်အဒိလၢပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဒိကန့ၣ်ဒီးအတဒိကန့ၣ်ယွၤအတၢ်သိၣ်တၢ် သိတဖၣ်လၢလံၤတၢ်သးခုကစိၣ်အပူၤဒီးလၢလံၤမၤတၢ်အပူၤဒီးလၢလံၤစီဆုံအဆၢအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဒ်ပထံတိုက်လံအသိး,လံၤစီဆုံအဂ့ၢ်အကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအသဘၣ်သဘူၣ်ဒိၣ်မးဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သိအဂ့ၢ်အ ဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးအါမးလၢလံၤစီဆုံအပူၤလၢကစၢ်ယွၤအဖိအလံၤအဂီၢ်,လၢပကပၤအီၤလၢပခိၣ်န့ၣ်အပူၤခဲလၢၣ်တသ့ ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လံၤစီဆုံအသိမၤစၢ်ပုၤလၢပကဘၣ်ရဲၣ်ကျဲၤတၢ်သိၣ်တၢ်သိသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢကျဲတကပၤန့ၣ်,ပကဘၣ်ဟံးယၢ်တၢ်အရူၤဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢကစၢ်ခရံၣ်သိၣ်လိတ့ၢ်အပျဲၣ်အဘီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢက စၢ်ခရံၣ်ထွဲဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်တဟံးယၢ်ဘၣ်ဒီး,ပတနၢ်ပၤလၢလံၤစီဆုံလၢဘၣ်ဒီးပကလီၤဂၤဒီးပုၤဖၤရံၣ်ရဲၣ်လၢကစၢ်ခရံၣ်အ စၢ်ဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သိၣ်တၢ်သိလီၤလီၤဆီဆီသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအရူၤဒိၣ်ဒ်ပဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလီၤလီၤဆီဆီ တဖၣ်,ဘၣ်ဆၣ်ပဘၣ်ဒီးပနၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအရူၤဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်--လၢတၢ်ခဲလၢၣ်အဖိခိၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်အဲၣ်ယွၤဒီးတၢ် အဲၣ်ပုၤလၢပယၢ်န့ၣ်လီၤ. ကိးနံၤဒီးဒီးကိးဆၢကတီၢ်ဒီးန့ၣ်ပကဘၣ်မ့ၢ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤထီၣ်အီၤလၢတၢ် သိၣ်တၢ်သိဖးဒိၣ်ခံထံၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

ခံ,တၢ်သိၣ်တၢ်သိလၢအရူၤဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ,ပကဘၣ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤ,လၢကျဲတဘီမ့ၢ်ကျဲအဂၤတဘီ, လၢလံၤစီဆုံအတၢ်သိၣ်တၢ်သိတမံၤလၢလံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအဘၣ်ထွဲလိၣ်အသးဒီးပုၤလၢပိၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အခံကီၤဂၤဒီးန့ၣ် လီၤ. ဒ်ပသဂၢ်ဘၣ်ဒီးတၢ်ယုထၢလၢအတဒ်သိးလိၣ်အသးဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်,ပကဘၣ်ဒီးပနၢ်တမ့ၢ်ထဲလၢတၢ်သိၣ်တၢ်သိလၢပုၤ ကိးဂၤဒီးအဂီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်,ပဘၣ်ဒီးပနၢ်စ့ၢ်ကီးလၢတၢ်သိၣ်တၢ်သိလီၤလီၤဆီဆီလၢပုၤတနီၤနီၤသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်ဒ်တၢ်အဒိ လၢပထံၣ်ဘၣ်လၢလံၤစီဆုံအပူၤဒ်သိးဒီးပကမၤယွၤအတၢ်မၤလၢတၢ်သ့ၣ်တီသးရၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအပူၤ,ဖဲကစၢ်ယွၤသိၣ်လိအဖိအလံၤလၢအန့ၢ်ဒီးအလုၢ်အလၢန့ၣ်,အဝဲဟ့ၣ်ဝဲဒၣ်တၢ် သိၣ်တၢ်သိသၢကလုၢ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်(မိၣ်ရၢၣ်လီ)တၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်အၢအတၢ်သိၣ်တၢ်သိ,လၢ အမ့ၢ်တၢ်အလၢအပူၤ,ဒီးမ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သိလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ကိးကတီၢ်ဒီးလီၤ. ထံကီၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သိလၢတၢ်ဘျါ

ခိပ်သွပ်လီၤထူလီၤယိၣ်တဖၣ်တၢ်ပၣ်လီၤအိၣ်အိၣ်သးအဖီခိပ်လီၤ. ထီၣ်န့ၣ်ယဘၣ်သးသ့ဝဲဒၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအပၢ်ကျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤခိၣ်ယတအိၣ်ဒီးကျိၣ်နီၣ်တခုဘၣ်. ယအဲၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအတဘၣ်ထွဲဒီးယဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သိၣ်တၢ်သီမ့ၢ်ဝဲ,နမ့ၢ်သ့ၣ်ညါကျိၣ်ဘျၢၣ်တၢ်ဒီးတဘၣ်ဘျၢၣ်အိၣ်တဝုၤ,ဒီးကမၤဒီးကမၤသံပုၤလၢနယၤ,နကမ့ၢ်ပုၤမၤသံတၢ်ဖိလီၤ. လၢကျဲအဂၤတကပၤ,နမ့ၢ်တနၢ်ဟူဘူတၢ်သံကွၢ်ဘၣ်ယးကျိၣ်ကိးအလုၢ်အလၢဘၣ်,ဒီးနတပၣ်ဖျိၣ်အိၣ်တပူၤယီၤဘၣ်ဒီးမ့ၢ်တနၢ်န့ၣ်အဝဲကပျူၣ်ဒီးမၤသံပုၤလၢနယၤ,တလိၣ်နဟံးန့ၣ်မူဒါဘၣ်. ယကျိၣ်တအိၣ်ဘၣ်,ယအိၣ်ဒီးကါလီၤ. ယမ့ၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်အံၤတဝုၤဘၣ်ဒီးတဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်နီၣ်တမံၤဘၣ်ဒီးယကမၤသံနၤ,ပမ့ၢ်ပုၤမၤသံတၢ်ဖိလိၣ်လံၣ်စီဆ့ၣ်ပၣ်ဖျါဝဲအသိးလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ,တၢ်သိၣ်တၢ်သီမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်? တၢ်သိၣ်တၢ်သီမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါ,တၢ်သ့ၣ်ညါမ့ၢ်မူဒါလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ,လၢထံကိၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအပူၤန့ၣ်,ယကဘၣ်ဟံးန့ၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးစူးကါအိၣ်လၢယတၢ်အိၣ်မူအပူၤလီၤ. တၢ်သိၣ်တၢ်သီသၢကလုၣ်တကလုၣ်မ့ၢ်လုၢ်လၢထူသန့တၢ် သိတၢ်သီလီၤဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီအံၤဘၣ်တၢ်စူးကါအိၣ်လၢတၢ်ဘျၢၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးကစၢ်ယွၤသူတၢ်သိၣ်တၢ်သီအံၤလၢကသိၣ်လိဘၣ်ယးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအထူအယိလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ,အဒိ,အဝဲစံးဝဲဒၣ်တဘၣ်အိၣ်ထိးညၣ်တဝုၤအဝုၤဒ်အံၤတမၤကဆီၣ်န့ၣ်ဘၣ်. ဝုၤလံ,ထိးန့ၣ်တမၤဘၣ်အာန့ၣ်ဘၣ်. ကစၢ်ခရံၣ်ပၣ်ဖျါဝဲဒၣ်ရဲၣ်ဖိလီၤ. တၢ်လၢအဝၣ်န့ၣ်လၢနကိၣ်ပူၤန့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအမၤတကဆီၣ်ဘၣ်န့ၣ်ဘၣ်. မ့မ့ၢ်တၢ်လၢအဟးထီၣ်လၢနကိၣ်ပူၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တကဆီၣ်ဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, တၢ်သံကွၢ်တမ့ၢ်လၢ “နအိၣ်ထိးညၣ်ဒါနတအိၣ်ဘၣ်နီၣ်?” တၢ်သံကွၢ်မ့ၢ်ဝဲ,မ့ၢ်နပျဲကစၢ်ခရံၣ်,ခိၣ်ယသးစီဆ့ၣ်,လၢကမၤတၢ်လၢနသးလၢအတကဆီၣ်အပူၤန့ၣ်နီၣ်? လၢတၢ်န့ၣ်အယိ,တမ့ၢ်ဘၣ်,ယတဒိကန့ၣ်လုၢ်လၢထူသန့အတၢ်သိၣ်တၢ်သီဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်တၢ်မၤလိလီၤ. ဖဲနမၤလိတၢ်မၤလိဝံၤန့ၣ်,နတလိၣ်ဘၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်.

ဒီးကထာၣ် ကိုၣ်နံ အိၣ်ဝဲးလိထံ **Dr. John Oswalt**

ဖဲနကွၢ်တၢ်မၤလိသ့ၣ်တဖၣ်လၢလံၣ်စီဆ့ၣ်အပူၤန့ၣ်,နသ့ၣ်ညါလၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအိၣ်ဝဲဒၣ်အါအါဂီၢ်ဂီၢ်လၢတၢ်ပၣ်လီၤအိၣ်လၢတၢ်ဝုၤတၢ်ကျိၣ်အကလုၣ်ကလုၣ်အဂီၢ်လီၤ. . . နမ့ၢ်ကွၢ်လၢဝုၤယၤရှုၤရှုလုၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤလၢလံၣ်မၤတၢ် ၁၅ အပူၤန့ၣ်,ဖဲတၢ်သံကွၢ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ “တၢ်လၢပုၤတခိၣ်မ့ၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကြးဘၣ်မၤဝဲတၢ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးစီမံၤရှုအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်?” ပုၤအံၣ်စရုလးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ညါဝဲလီၤ. အဝဲသ့ၣ်စံးဝဲ, “တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢပတမၤထွဲအိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပတပၣ်လီၤတၢ်ဝဲတၢ်ယိးတဖၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဖီခိၣ်ဘၣ်,ဘၣ်ဆၣ်ပကစံးပဝဲလၢ,အိၣ်ယံၤဒီးအိၣ်. ” ဒီးပကဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်ဝုၤသ့ၣ်တဖၣ်---တၢ်ဘျၢၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ်တၢ်ဝီၤတၢ်ဖျိၣ်,တၢ်ကလံၢ်ကလီၤ,မ့တမ့ၢ်တဘၣ်အိၣ်တအိၣ်လၢအဘၣ်တၢ်လုၢ်ထီၣ်အိၣ်,မ့တမ့ၢ်တၢ်အိၣ်တၢ်အသ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအဟဲခိၣ်ဖျိၣ်အသးနီၣ်နီၣ်လၢကစၢ်ယွၤအဲၣ်ဒီးဝဲလၢပကဘၣ်မူထွဲမၤဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ,လၢလံၣ်စီဆ့ၣ်အပူၤဒၣ်လဲၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢကျိၣ်ကျဲလၢတၢ်ဘၣ်သဂၤဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီလီၤဆီလိၣ်အသးလီၤအဝုၤဒ်အံၤလၢအံၣ်စရုလးအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအပူၤန့ၣ်,နအိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတကလုၣ်လီၤ,ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီခဲလၢၣ်န့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအဘၣ်ထွဲပတၢ်အိၣ်မူလၢကစၢ်ယွၤအဲၣ်ဒီးဝဲနီၣ်နီၣ်ဘၣ်. ဒီးလၢခံကတၢ်န့ၣ်,ကစၢ်ခရံၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲစံးဆၢတၢ်သံကွၢ်လၢအမ့ၢ်တၢ်မၤလိၣ်အိၣ်ကတၢ်ခံထံၣ်အံၤ,အဝဲစံးဝဲ,နမ့ၢ်အဲၣ်ဒီးပၣ်ဖျိၣ်မၤဖျိၣ်လီၤတၢ်သိၣ်တၢ်သီခဲလၢၣ်န့ၣ်,ကမ့ၢ်ဝဲ “အဲၣ်ယွၤနကစၢ်လၢနသ့ၣ်ကံၢ်နသးလဲ,လၢနသးဒိတဖျၢၣ်ညါ,ပၢ်တုၤလၢနတၢ်ကူၣ်တၢ်ဆးဒၣ်နဲအသိးတက့ၢ်,ဒီးတၢ်ခံထံၣ်တထံၣ်န့ၣ်, “အဲၣ်ပုၤလၢနယၤဒ်နအဲၣ်လီၤနသးဒၣ်နဲအသိးန့ၣ်တက့ၢ်. ”

ဒီးကထာၣ် စတံၣ်ဖိ ဘျဲးခံၣ်မိ **Dr. Steve Blakemore**

ပထံၣ်န့ၣ်လံၣ်နီၣ်ကစၢ်တဂၤဘၣ်တဂၤအတၢ်အိၣ်မူထွဲလံၣ်စီဆ့ၣ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲအကလုၣ်ကလုၣ်လၢအဘၣ်ထွဲလိၣ်အသးဒီးလံၣ်စီဆ့ၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအသဘံၣ်ဘျၢၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ,ပကလဲၤဆူတၢ်ဝုၤခံမံၤတမံၤလၢအမ့ၢ်တၢ်စူးကါအိၣ်မူထွဲအ

လီၤဆီလိၣ်အသးလီၤ. ပှၤကိးဂၤဒဲးအတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်,တၢ်ဂံၢ်ဆံးဘါစၢ်,တၢ်လဲၤဒီဖျိ,နီၢ်သးအတၢ်အိၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်လုၢ် ဘာဝဲတၢ်အိၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ပှၤလၢပယၤကြးဘၣ်တၢ်စူးကါအိၣ်ဒဲးလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢအဂၤတကပၤ,“တၢ်အိၣ်ပှၤလၢပယၤ”ဘၣ်ထွဲစ့ၢ်ကိးလၢကျဲအလုၢ်ကလုၢ်ဆူတၢ်အိၣ်သးအကလုၢ်ကလုၢ်န့ၣ် လီၤ. ပှၤတဂၤဘၣ်တဂၤဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီးတၢ်မၤတံၢ်တၢ်,တၢ်တၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢအတၢ်ဒီးလိၣ်အသး ဘၣ်တဖၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်အိၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤလိၣ်ဘၣ်ပဝဲကိးဂၤဒဲးလၢပကစူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအကျဲသ့ၣ်တဖၣ် လၢဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်တဘၣ်ထွဲလိၣ်အသးပှၤတနီၤနီၤလၢတၢ်အိၣ်သးအဂၤဘၣ်. အဒိ,တၢ်အိၣ်ပှၤလၢပယၤလီၤဆီဝဲဒၣ်လၢတၢ် ဒုးတၢ်ယၢ်အဆၢကတီၢ်ဒီးတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အဆၢကတီၢ်, တၢ်အါတၢ်ဂီၢ်အဆၢကတီၢ်ဒီးတၢ်တလၢတလီၣ်အဆၢကတီၢ်, တၢ် ဆူးတၢ်ဆါအဆၢကတီၢ်ဒီးတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါအဆၢကတီၢ်လီၤ. လံၣ်စီဆ့ၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအထီသ့ၣ်တဖၣ်တၢ်ကြးစူးကါ ကျဲအကလုၢ်ကလုၢ်လၢဘၣ်ပဒီးပတၢ်အိၣ်သးအဆၢကတီၢ်လီၤ.

ပထံၣ်ဘၣ်လံၣ်တၢ်အကလုၢ်ကလုၢ်လၢပှၤကညီအပူၤဒီးလၢတၢ်အိၣ်သးအပူၤလိၣ်ဘၣ်လၢပကဘၣ်စူးကါတၢ်သိၣ် တၢ်သီလၢအထီသ့ၣ်တဖၣ်လၢကျဲတၢ်ဒီးလိၣ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်,မံၤပကကွၢ်သကိးတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအဖျၢ်လၢကစၢ်ခရံၣ် သိၣ်လိဝဲလၢလံၣ်စီဆ့ၣ်အပူၤလီၤ.

တၢ်သိၣ်လိသီလိလၢအတီၤပတီၢ်ဖျၢ်တဖၣ် Lower Instructions

လၢပတၢ်တီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်,တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢ“အဖိ”တဖၣ်ပၣ်ယုၣ်ဝဲဒၣ်ဒီးလံၣ်စီဆ့ၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီလီၤလီၤ ဆီဆီလီၤတၢ်ဒီးတၢ်အဒိလၢတၢ်စံၣ်စါတဲစါအပူၤလၢအမၤစၢ်ပှၤလၢပကစူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်လၢပနီၢ်ကစၢ်အဂီၢ်ဒီးပှၤဂၤအဂီၢ် လီၤ. ဒ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအဒိသ့ၣ်တဖၣ်,တၢ်သိၣ်တၢ်သီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်စူးကါအိၣ်လီၤဆီလိၣ်အသးဒီးသန့ၤထီၣ်အ သးလၢပှၤကညီကလုၢ်ကလုၢ်ဒီးတၢ်အိၣ်သးကလုၢ်ကလုၢ်လၢအပၣ်ယုၣ်အသးန့ၣ်လီၤ.

အဒိ,ဆဲကမိၣ်မ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလီၤလီၤဆီဆီလၢအမ့ၢ်,“သ့ၣ်ထီၣ်ဟံၣ်လၢအဘၣ်အဘၢလၢနဟံၣ်ဖိဖိဖိအဂီၢ်”ပှၤ လၢအိၣ်လၢတၢ်ခုၣ်အလီၢ်ကသ့ၣ်ထီၣ်အဟံၣ်လီၤဆီလိၣ်အသးဒီးပှၤလၢအိၣ်တၢ်ကိၢ်အလီၢ်လီၤ. ဟံၣ်လၢအိၣ်လၢကလံၤမ့ၢ် ဆူၣ်အလီၢ်န့ၣ်လိၣ်ဘၣ်တၢ်ပိးတၢ်လီၤလၢအလီၤဆီဝဲဒၣ်ဒီးဟံၣ်လၢအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ဟူးအလီၢ်လီၤ. ဖဲအံၤန့ၣ် တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဒိမ့ၢ်ဝဲဒၣ်ပှၤတဂၤန့ၣ်ကဘၣ်ပၣ်အဟံၣ်ဖိဖိဖိဘၣ်ဘၢဘၢလီၤ. တၢ်သိၣ်တၢ်သီလီၤလီၤဆီဆီမ့ၢ်ဝဲ ကဘၣ်သ့ၣ်ထီၣ်ဟံၣ်လၢတၢ်မၤလၢပှၤတမၤလိၣ်လၢအဒိတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ. ဒီးပှၤတဂၤလၢလၢလၢအသ့ၣ်ထီၣ်အဟံၣ်န့ၣ်အ ဘျူးအဖျၢ်ကအိၣ်လၢအတၢ်အိၣ်သးအဖိခိၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီလီၤလီၤဆီဆီထံၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်,ပှၤခံၣ်လၢဝဲ တမၤဝဲဒၣ်လၢကျဲတၢ်ဒီးလိၣ်အသးဘၣ်.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မၤအသးလီၤဂၢ်ဒီးတဘျီလၢလၢပကစူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်အတၢ်သိၣ်လိလၢပတၢ်အိၣ်မူအပူၤလၢဆၢက တီၢ်ခဲအံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်တၢ်တမံၤ,ပဟံးန့ၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဒိသ့ၣ်တဖၣ်,တဘျီယီတၢ်အဂၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ် သိၣ်တၢ်သီလၢအလီၤလီၤဆီဆီသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. တၢ်ခံမံၤတမံၤ,ကနီၤဖးလီၤပှၤကညီဒီးတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်လၢဘၣ်တၢ်လုၢ်ဘၢ တုၢ်အိၣ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီလီၤလီၤဆီဆီသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်သၢမံၤတမံၤ,ပထံၣ်သ့ၣ်ထီၣ်ပနီၢ်ကစၢ်တၢ်အိၣ်မူယုၣ်ဒီးပှၤက မျၢ်လၢညါသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်သိၣ်လိသီလိသ့ၣ်ဒီးဒီးပကြးစူးကါအိၣ်လၢတၢ်အိၣ်မူအပူၤဒဲးလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

လံၣ်စီဆ့ၣ်အလုၢ်အလုၢ်အကျါတမံၤမ့ၢ်ဝဲလံၣ်စီဆ့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်လၢပှၤလီၤလီၤဆီဆီတဖုအဂီၢ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ် လီၤလီၤဆီဆီအကတီၢ်အဂီၢ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်လံၣ်စီဆ့ၣ်ထဲတဘျီလၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်န့ၣ်လီၤ. လံၣ်အဂၤသ့ၣ်တ ဖၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ရဲပုး,တၢ်ကတီၢ်ဘၣ်ပးတၢ်လၢပှၤကညီမၤဝဲမ့ၢ်တၢ်လၢပှၤတကြးမၤသ့ၣ်တ ဖၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ်ကစၢ်ယွၤလၢအတၢ်ဂ့ၤတၢ်ဝါအပူၤဟ့ၣ်ပှၤတၢ်အိၣ်သးလီၤ. အဝဲဟ့ၣ်ပှၤကျဲလၢပကန့ၢ်ပၢ်တၢ် သ့ၣ်တဖၣ်မၤအသးလၢပတၢ်အိၣ်မူအပူၤဒဲးလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ်တၢ်အဒိပညီမ့ၢ်ဝဲထီၣ်ဘိန့ၣ်ပကဘၣ်စံး, “ခဲအံၤ, တၢ်သိၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်ဘျီအဒိပညီလၢတၢ်အိၣ်သးတခါအံၤအပူၤမ့ၢ်တၢ်မန့ၤလဲၣ်? ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတခါအံၤဘၣ် ထွဲဒီးယတၢ်အိၣ်သးအသီအံၤဒဲးလဲၣ်?”

ဒီးကထာၣ် ကျိန် အိၣ်ဝဲလဲၣ် Dr. John Oswalt

လာတင်ဆိကမိဂ်သကိးတင်လာပသုဂ်ညါတွင်အီသုဂ်တဖဂ်အဂီဂ်ပကဆိကမိဂ်သကိးတင်လာပကဘဂ်စူးကါ ၂မိၤရှု ၂၁: ၂၃- ၂၅ လာပနီဂ်ကစဂ်တဂါအဂီဂ်လာဆါကတီဂ်ခဲအံၤဒ်လဲဂ်န့ၣ်တက့ၢ်. လာလံၣ်စီဆုံအဆါတဖဂ်အံၤအပူၤန့ၣ်ပသုဂ်ညါ လာပုၤအံၣ်စရူးလးအပူၤစံၣ်ညီဂ်တီၢ်သုဂ်တဖဂ်ကအာၣ်လီၤဆါတဲၣ်လာကျဲဒ်အံၤ:

တင်ဘဂ်ဒိဘဂ်ထံးမ့ၢ်အိၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်ဒီး,နကဘဂ်ဟံးန့ၢ်သးသမူလသးသမူအဂီဂ်,မဲၣ်ချံလါမဲၣ်ချံအဂီဂ်,မဲၣ်လါမဲၣ်အဂီဂ်,စုလါစုအဂီဂ်,ဒိၣ်လါဒိၣ်အဂီဂ်,ကိၢ်ယာၣ်အလီၢ်လါကိၢ်ယာၣ်အဂီဂ်,တင်ဘဂ်တုၣ်လာတင်ဘဂ်တုၣ်အဂီဂ်,တင်အလီၢ်လာတင်အလီၢ်အဂီဂ်လီၤ (၂မိၤရှု ၂၁:၃၂-၂၅).

ဘဂ်ဆဂ်ခဲအံၤဒိကနဂ်သကိး မးသဲ ၅:၃၈-၃၉, ဖဲကစဂ်ခရံၣ်စံၣ်တဲၣ်တဲၣ်လီၤတင်လာကစဂ်ဒိခိၣ်အဆါကတီဂ်န့ၣ်, ကစဂ်ခရံၣ်သိၣ်လိအပျဲၤအဘီၣ်လာကစူးကါဝဲတင်သိၣ်တင်သီတဘီအံၤလာအဝဲသုဂ်အတင်အိၣ်မူပူၤလီၤ.

သုနီၤဟူလံၣ်ပုၤစံးတုၢ်ဝဲဒၣ်, “မဲၣ်တတိၣ်လာတတိၣ်အဂီဂ်, ဒီးမဲၣ်တဘုၣ်လာတဘုၣ်အဂီဂ်လီၤ. ” မ့မ့ၢ်ယဲဒၣ် အံၤယကစံးဘဂ်သု,သုတကြီဆါတင်အါတဂ့ၤ. မ့မ့ၢ်ပုၤလာအဒဲန့ၣ်ဒီးပလာအထွဲတဂါန့ၣ်ယၢ်ယီၤန့ၢ်အံၤလာအဝဲတခီတက့ၢ်. ” (မးသဲ ၅:၃၈-၃၉).

တင်အံၤမ့ၢ်တင်အရူဒိၣ်လာပကဘဂ်သုဂ်ညါလာကစဂ်ခရံၣ်တဘဂ်အသးလာလံၣ်စီဆုံအလီၢ်လံၣ်အတင်သိၣ်တင်သီ လာတင်စံၣ်ညီဂ်အဂီဂ်ဒီးကျါကျဲလာအဖိးသဲစးတဖဂ်အဂီဂ်ဒ်န့ၣ်ဘဂ်. ဒ်ပဝဲကိးဂါဒဲး,ကစဂ်ခရံၣ်သုဂ်ညါဝဲတင်အဲၣ်ယွၤဒီးတင် အဲၣ်ပုၤလာပယါလာတင်စံၣ်ညီဂ်အလီၢ်န့ၣ်လိၣ်ဘဂ်တင်အဆါလီၤ. တင်ကီတင်ခဲလာကစဂ်ခရံၣ်ဘဂ်ကွၢ်ဆါမဲၣ်ဝဲန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ ဒၣ်ပုၤဖါရံၣ်ရဲသုဂ်တဖဂ်ဟံးန့ၢ်တင်သိၣ်တင်သီတထံၣ်အံၤလာတင်စံၣ်ညီဂ်လာတင်ဟ့ၣ်ကုၣ်အဂီဂ်လာပုၤတဂါအတင်ဘဂ်ထွဲ လိၣ်သးအဂီဂ်လီၤ. ဖဲပထီၣ်သကြီတင်သိၣ်တင်သီတထံၣ်အံၤဒီးတင်သိၣ်တင်သီအဒိၣ်လာလံၣ်စီဆုံအပူၤဒီးတင်သိၣ်တင်သီ အဆံးသုဂ်တဖဂ်န့ၣ်,ပကသုဂ်ညါတင်လာကစဂ်ခရံၣ်သိၣ်လိအပျဲၤအဘီၣ်သုဂ်တဖဂ်လီၤ. တင်နီၢ်နီၢ်တခီ, ကစဂ်ခရံၣ်အဲၣ်ဒီး ဝဲလာအပျဲၤအဘီၣ်သုဂ်တဖဂ်ကထီၣ်သကြီအသးဒီးပုၤကမျါလာလံၣ် ၂ မိၤရှု ၂၁ အပူၤသုဂ်တဖဂ်လီၤ. ပုၤကိးဂါဒဲးအဲၣ်ဒီး တင်မ့ၢ်တီဒီးတင်တုၤသိးထဲသိးလာဖိးသဲစးသန့လီၤ. ဖဲပအိၣ်ဒီးတင်ပၣ်သးလာအလီၤဂၢ်လိၣ်အသးန့ၣ်,ပစူးကါဝဲ ၂မိၤရှု ၂၁ အလီၤဂၢ်ဒီးတင်စံၣ်ညီဂ်လာကျဲပူၤအဆါကတီဂ်လီၤ. ဘဂ်ဆဂ်ပတဘဂ်မၤအံၤဒ်တင်စံၣ်ညီဂ်လာပနီၤကစဂ်အတင်ရူလိၣ်ဘဂ် ထွဲသုဂ်တဖဂ်ဘဂ်. ပနီၤကစဂ်အတင်ရူလိၣ်ဘဂ်ထွဲနီၤနီၤသုဂ်တဖဂ်န့ၣ်တဘဂ်တင်ပါအံၤထဲတင်မ့ၢ်တင်တီတခါဘဂ်,ဘဂ်ဆဂ် ကြားတင်ပါစုၢ်ကိးအံၤလာတင်သုဂ်ကညီၤသးကညီဒီးတင်မၤဂ့ၤတဖဂ်လီၤ.

တင်အဒိၣ်အဂါတခါ, မးသဲ ၁၉: ၂၁ ကစဂ်ခရံၣ်ဟ့ၣ်တင်သိၣ်တင်သီတထံၣ်လာပုၤသးစဂ်ကဲဒိၣ်တဂါအအိၣ်လီၤ : **လဲၤ,ဆါကွံၣ်တင်လာအိၣ်ဒီးန့ၣ်သုဂ်တဖဂ်ဒီးဟ့ၣ်နီၤလီၤဆူပုၤဖျိၣ်ဖိယၢ်ဖိသုဂ်တဖဂ်အအိၣ်,ဒီးနကအိၣ်ဒီးတင်ထူး တင်တီၤလာမူခိၣ်န့ၣ်လီၤ (မးသဲ၁၉: ၂၁).**

လံၣ်စီဆုံတဆါအံၤအတက့ၢ်လါအလဲၤန့ၣ်ပၣ်ဖျါထီၣ်ရဲၣ်ရဲၣ်လာကစဂ်ခရံၣ်ဟ့ၣ်တင်မၤလိၣ်ဆံးဆံးတထံၣ်အံၤဒီဖျိလါ ပုၤထူးတီၤသးစဂ်တဂါအံၤအဲၣ်ဝဲကျိၣ်စုအဒိၣ်ကတင်တုၤဒၣ်လဲၣ်အဝဲမၤဟးဂီၤကွံၣ်တင်သိၣ်တင်သီအဒိၣ်တထံၣ်လာအမ့ၢ် တင်အဲၣ်ယွၤဒီးတင်အဲၣ်ပုၤလာနယါန့ၣ်လီၤ. ဒီးအဝဲအဲၣ်ဝဲကျိၣ်စုအဒိၣ်ကတင်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤတနီၤနီၤန့ၣ်တဘျီတဒိၣ်ဆိကမိဂ်ဝဲလာလံၣ်စီဆုံတဆါအံၤစံးဝဲဒၣ်လာပုၤကဲဒိၣ်ကိးဂါလာစါဆါကတီဂ်ခဲအံၤတဖဂ်န့ၣ်ကဘဂ်ဆါလီၤအတင်ဖိတင်လံၤဒီးဟ့ၣ်နီၤလီၤဆူပုၤဖျိၣ်ဖိယၢ်ဖိအအိၣ်လီၤ. ဘဂ်ဆဂ်ပကဘဂ်သုဂ်ညါစုၢ်ကိးလာလံၣ်စီ ဆုံအတင်သိၣ်တင်သီအဒိၣ်လာအဘဂ်ယးဒီးနီၤကစဂ်အတင်ထူးတင်တီၤဒီးအတင်ကဲဒိၣ်သုဂ်တဖဂ်လီၤ. ပကဘဂ်ထီၣ်သကြီ တင်မၤလိၣ်အဆံးတထံၣ်အံၤဒီးတင်သိၣ်လိလာအဂါသုဂ်တဖဂ်လာကစဂ်ခရံၣ်ဒီးပုၤကွဲးလံၣ်စီဆုံအသီတဖဂ်သိၣ်လိဝဲလာအ ဘဂ်ယးဒီးတင်ထူးတင်တီၤသုဂ်တဖဂ်လီၤ. လာတင်န့ၣ်အပိပကဆါတဲၣ်ဒ်လဲၣ်လာပုၤကဲဒိၣ်သုဂ်တဖဂ်ကြားမၤတင်မန့ၣ်လဲၣ်? တင်စံးဆါကမ့ၢ်တင်ထီၣ်သကြီနီၤကစဂ်တဂါဘဂ်တဂါဒီးအတင်အိၣ်သးသုဂ်တဖဂ်လာစါဆါကတီဂ်ခဲအံၤယုၣ်ဒီးပုၤကဲဒိၣ် သးစဂ်တဂါအတင်အိၣ်မူန့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်လီၤဂၢ်ဒီးအံၤအါထီၣ်န့ၣ်,ပစါပဆါကတီဂ်အတင်ဘဂ်ထွဲကြားလီၤပလိၣ်လိၣ်သးဒီးတင် လာအဝဲမၤဝဲလာအစါအဆါကတီဂ်လီၤ.

တၢ်မၤလိတခါအံၤလၢအမ့ၢ်စၢ်ဆၢကတီၢ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်အပူၤန့ၣ်ပထံၣ်သ့ၣ်ညါစၢ်ဆၢ
ကတီၢ်ခဲအံၤပူၤတၢ်ဘၣ်တၢ်ကြးစူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်လၢကျဲအါဘိဓီဖျိတၢ်အကလုၣ်ကလုၣ်လၢနီၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်အတၢ်စူးကါ
အပူၤလီၤ. တၢ်အံၤဆၢကဒီးပူၤဆူတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်ခဲမံၤတမံၤ. ပတၢ်လိၣ်ဘၣ်တၢ်ကူၣ်သ့ၣ်လၢတၢ်စူးကါမၤထွဲအပူၤလီၤ.

တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ WISDOM

လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိတဖျါညါပူၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဟံးထီၣ်ဖးလံၣ်စီဆ့ၣ်ဒီးဖးအါကိးဆၢကတီၢ်ဒဲးလၢအဝဲသ့ၣ်အဲၣ်ဒီးဖးဝဲအ
ဆၢကတီၢ်န့ၣ်ဖးဝဲသ့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤလိၣ်လီၤလး,မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်လၢအဆၢပူၤလၢပကယုထာကျဲသ့ၣ်အဖၣ်လၢ
ပကစူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်လၢပတၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ၣ်လီၤ. ပအၢၣ်လီၤတူၢ်လိၣ်တၢ်န့ၣ်လၢအမ့ၢ်လံၣ်စီဆ့ၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ကစၢ်ယွၤကလုၣ်ကထါ
လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တမ့ၢ်ထဲလၢအဘၣ်ထွဲလိၣ်အသးဒီးလံၣ်စီဆ့ၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီမိၢ်ပုၤလၢပူၤတၢ်ဒီးတၢ်ဒီးတၢ်အိၣ်သးသ့ၣ်
တဖၣ်အဂီၢ်ဘၣ်,ပပၣ်တီၢ်ကွံၣ်လံၣ်စီဆ့ၣ်လၢတၢ်ခူသ့ၣ်အပူၤဒီးပယုကွၢ်တၢ်တမံၤမံၤလၢအညီလၢပကစူးကါအါလၢပတၢ်အိၣ်မူ
အပူၤလီၤ. တၢ်အိၣ်မူစူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်အံၤဂၢၢ်လီၤအသးအါမးဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်လၢတၢ်န့ၣ်ပၢၢ်အါသ့ၣ်လၢအါဒၣ်တၢ်န့ၣ်လံၣ်စီ
ဆ့ၣ်မ့ၢ်လံၣ်တဘျီလၢအသဘၣ်သဘၣ်ဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်နီၣ်နီၣ်တခါ,လံၣ်စီဆ့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်ကွဲးအါလၢတၢ်ကဘၣ်စူး
ကါအါဒဲးအံၤဘၣ်. အါန့ၢ်အန့ၢ်,ကစၢ်ယွၤယုထာလံၣ်စီဆ့ၣ်လၢတၢ်ကဘၣ်ဖးအါဒဲးအဖိအလံၤသ့ၣ်တဖၣ်ကတိၤသကိးလိၣ်သး
တၢ်လီၤ. ယုၣ်ဒီးပူၤအါဂၢၢ်အတၢ်မၤစၢၤန့ၣ်,ပဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ကူၣ်သ့ၣ်လၢပကဘၣ်စူးကါအါလၢပတၢ်အိၣ်မူအပူၤယုၣ်ဒီးလံၣ်စီ
ဆ့ၣ်လၢအကီၢ်တဆၢဒၣ်လဲၣ်ပကဘၣ်စူးကါအါလၢပတၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဒ်ပကထံၣ်ဘၣ်အသိး,သးစီဆ့ၣ်မ့ၢ်ဟ့ၣ်ပူၤတၢ်သ့ၣ်ညါတဖၣ်လၢပကစူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်ဘၣ်ဆၣ်,ကစၢ်ယွၤယုထာပဝဲ
လၢပဒီးန့ၢ်တၢ်ကူၣ်သ့ၣ်လၢတၢ်စူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်ဖျိတၢ်ကတိၤသကိးတၢ်ဒီးပူၤဂၢၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပူၤအံၤစရုလးလၢပျါသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢပျါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တအိၣ်ဒီးတၢ်စဲးကျဲးလံၣ်ဘၣ်,တၢ်စဲးကျဲးတၢ်အ
လီၢ်တအိၣ်ဘၣ်,ကျဲးတအိၣ်စ့ၢ်ကိးဘၣ်လၢတၢ်ကရၢလီၤလံၣ်စီဆ့ၣ်ပစိၤပဆၢကတီၢ်မၤဝဲအံၤအသိးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးလံၣ်စီဆ့ၣ်
မ့ၢ်တူၤလၢပူၤအါဒဲးအံၤအိၣ်ဒၣ်လဲၣ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ဖးဝဲတမ့ၢ်ကဘၣ်ဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ,ကစၢ်ယွၤအဲၣ်ဒီးလၢပူၤတၢ်
ဘၣ်တၢ်လၢကမၤလိအသးလၢကသ့ၣ်စူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်လၢတၢ်အိၣ်မူအပူၤခိဖျိတၢ်ကတိၤသကိးဒီးပူၤအဂၢၢ်လၢပူၤတၢ်အပူၤ
လီၤ.

ပကမၤလိသကိးကျဲးခဲဘိလၢတၢ်ကူၣ်သ့ၣ်လၢနီၢ်ကစၢ်အတၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ၣ်ဟဲခိဖျိအသးလၢတၢ်ကတိၤသကိးဒီးပူၤအ
ဂၢၢ်လီၤ. တၢ်ပကကွၢ်သကိးခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢကစၢ်ယွၤယုထာအါမူဒါတၢ်ဖဲးတၢ်မၤမိၢ်ပုၤတဖၣ်ဒ်အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ပူၤအဆိက
တၢ်လၢအဒီးန့ၢ်ဘၣ်လံၣ်စီဆ့ၣ်အယိလီၤ. ခံ,ပကမၤလိသကိးပူၤတၢ်အတၢ်ရၢလီၤလံၣ်စီဆ့ၣ်လၢကစၢ်ယွၤအဖိအလံၤအကျါ
န့ၣ်လီၤ. အဆိကတၢ်ပကကွၢ်သကိးခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်အမူအဒါမိၢ်ပုၤတဖၣ်လၢနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်အတၢ်အိၣ်မူပူၤန့ၣ်တ
က့ၢ်.

ခိၣ်န့ၢ်တဖၣ် LEADERS

ပူၤမၤတၢ်သးခုကစီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဆိမိၣ်ဝဲဒၣ်လၢလံၣ်စီဆ့ၣ်မ့ၢ်လံၣ်တဘျီလၢပူၤစ့ၢ်ကိးန့ၣ်က့ၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်အဂီၢ်
ဒၣ်လဲၣ်,ပူၤအိၣ်ဝဲဒၣ်အါမးလၢအစံးလၢပူၤကွဲးလံၣ်စီဆ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကွဲးဝဲလၢအတၢ်ထံၣ်တၢ်တမံၤတၢ်တမံၤလီၤ. လၢတၢ်
ကဘၣ်ကွဲးအါလီၤလီၤဆူပူၤအံၤစရုလးဖိအအိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢပျါသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကွဲးအဆိကတၢ်
ဆူခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢကစၢ်ယွၤယုထာအဝဲသ့ၣ်ဒ်သိးဒီးကရဲပုၤဒီးကရၢလီၤလံၣ်စီဆ့ၣ်အတၢ်သိၣ်လိသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

အဆိကတၢ်ပကကွၢ်လံၣ်စီဆ့ၣ်တဘျီပုၤခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢလံၣ်စီဆ့ၣ်အလီၢ်လံၤအပူၤဒ်လဲၣ်ဒီးလၢလံၣ်စီဆ့ၣ်အသိ
အပူၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကစးထီၣ်လၢလံၣ်စီဆ့ၣ်အလီၢ်လံၤန့ၣ်တက့ၢ်.

လံၣ်စီဆ့ၣ်အလီၢ်လံၤ Old Testament

လၢလံၣ်စီဆ့ၣ်အလီၢ်လံၤအပူၤ,ပူၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ပူၤလုၢ်တၢ်အဒိၣ်,ပူၤလုၢ်ဝံ,ဝံ,ပူၤကူၣ်လိၣ်တၢ်တဖၣ်,စံၣ်ညီၣ်
ကွီၢ်တဖၣ်,စီၤပၤတဖၣ်ဒီးပူၤသ့ၣ်လံၣ်သ့ၣ်လဲၣ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ပူၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢဖးလံၣ်စီဆ့ၣ်ဒီးမၤလိဝဲအဆိကတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

လာတင်အံ့အယ်လိလံစီဆုံအလီလံအပူကွဲးလံသွန်တဖန်တဲဘဉ်ယးဝဲဒဉ်ဒီးပူအံ့စရုလးဖိသွန်တဖန်အခိန်နီလီ။ ပကထံန့တင်အုဉ်သးလာကျဲသဘိန့နီလီ။

တတတီန့န့၊တင်ဘဉ်ထွဲဘဉ်ယးဒီးအံ့စရုလးဖိအခိန်အနီသွန်တဖန်ဒ်အမ့ပူအဆိကတင်သွန်ဖန်လဒီးန့၊ဘဉ်လံစီဆုံအလီလံတဖန်န့နီလီ။

လာတင်ကပပ်ဖျါထီတင်အဒိစ့ဘိန့န့၊လံစီဆုံလာအမ့ ၅မိရ ၃၁:၉ ဒီး ၂ စီပ ၂၂:၈-၁၀ ပပ်ဖျါဝဲဒဉ်လာစီမိရအတင်သိတင်သိသွန်တဖန်ဘဉ်တင်ပပ်အီလောပူလုတင်အဒိပူလုဝဲသွန်တဖန်အတင်ကတုကယင်အဖိလင်လီ။ ဒီးတင်သိတင်သိအဂတဖန်လလံတင်အာလီအီလီအပူလော ၂မိရ ၂၁၁-၂၃:၉ န့ဘဉ်တင်ကီးအီလော “တင်စံ့ညီ” (Judgments) လာန့တြိအကျိပ် *မိရှပတုမ် (mishpatim)* --ဒီဖျါလာဘဉ်တင်ကွဲးတုအီဒ်တင်သိတင်သိလာပူစံ့ညီတင်အဂီလကစူးကါဝဲဒဉ်လာတင်လိင်ကွဲးအဆါကတီလီ။ ဒီးလံစီဆုံအဆါလာအမ့ ကတီဒ် ၁:၁ ဒီး ၂၅:၁, ဒုးသွန်ညါတင်ဂုတင်ကျိဘဉ်ယးတင်ကတီဒ်အံ့ဘဉ်တင်ထာဖျိအီလောပူကုဉ်ဘဉ်ကုဉ်သုဒီးစီပအပူကုဉ်လိင်တင်တဖန်လာတင်စူးကါအီလောပူဒါစီပအကွီအဂီလီ။ တင်သွန်တဖန်အံ့ဒီးတင်အဂသွန်တဖန်လာပပ်ဖျါဝဲဒဉ်လာလံစီဆုံအလီလံသွန်တဖန်ဘဉ်တင်ကွဲးအီအဆိကတင်ဆူပူအံ့စရုလးခိန်နီသွန်တဖန်အဂီလီ။

ခံတီတတီ၊လံစီဆုံအလီလံအတင်ဂုခိန်တီသွန်တဖန်ပပ်ဖျါစုကီးလာဘဉ်တင်ကွဲးအီလောပူအံ့စရုလးခိန်နီတဖန်အဂီလီ။ လံစီဆုံအလီလံတဘျူးဘုဉ်ဟံးန့တင်ဆါကတီတဖန်လာတင်ကွဲးတင်ဂုသွန်တဖန်လာအဘဉ်ထွဲဒီးတနံဘဉ်တနံအတင်အိန်မူအဂီန့မ့တလောအစုလီ။ အဒိတင်သိတင်သိဘဉ်ယးတင်သွန်ထီတင်လုတံ ဖဲ ၁ စီပ ၆ ဘဉ်ထွဲဒီးပူကွဲးသိအတင်အိန်မူပူမာစံအတင်အိန်မူမ့တမ့ပူသုတုတင်ဘိတင်အတင်အိန်မူန့လီ။ ဒ်န့အသိးလာလံစံတဲတဲလီအတင်ပပ်ဖျါလာအမ့တင်ကလီကလီလာတင်ကဲဒိဉ်,တင်မုဉ်ဖဲမုဉ်ညဉ်,တင်မံဟူသုဖျါဒီးတင်အဂမ့တင်လာအယံဒီးတင်တတင်ဒီးပူအံ့စရုလးပိင်မုဉ်ပိင်ခွါသွန်တဖန်ဘဉ်. အါန့အန့မ့တင်သိတင်သိလာကတီတင်ဒီးပူအံ့စရုလးဖိတဂဘဉ်တဂအတင်လိဉ်ဒီးအတင်တတင်လီ။ လံစီဆုံအလီလံအတင်ဂုခိန်သွန်အါဒဉ်တင်ကွဲးဘဉ်ထွဲလိင်အသးဒီးအံ့စရုလးခိန်နီသွန်တဖန်အတင်လိဉ်ဒီးအတင်တတင်တဖန်န့နီလီ။

သတီတတီ၊လံစီဆုံအလီလံအတင်သဘံသဘုဉ်တဖန်ပပ်ဖျါစုကီးလာအဝဲသွန်တဖန်ဘဉ်တင်ပပ်ပနီအီလောခိန်နီသွန်တဖန်လာအံ့စရုလးအပူလာအမ့ပူလာအိဉ်ဒီး,တင်လဲဒီဖျါဒီးတင်ကုဉ်သုလီ။

တင်နီနီအဂီ,လံစီဆုံအလီလံအဆါသွန်ဖန်မ့တင်ညီညီလာပူဖိသုဒ်လဲဉ်ကနပင်ဝဲဒဉ်န့နီလီ။ ဘဉ်ဆဉ်ပူကီးဂဒီးလာအညီန့ဒီးလံစီဆုံအလီလံန့သွန်ညါဝဲလာလံစီဆုံအလီလံသွန်တဖန်အတင်သဘံသဘုဉ်တဖန်အါဒဉ်တင်န့တတင်ဒီးခိန်နီလာအဖျါစီသွန်တဖန်လီ။ ဒ်အမ့တင်အဒိတခါန့,ဝဲအလံသွန်တဖန်လာအမ့ဝဲယဂျါယဒီးဝဲယံးရမံယသွန်တဖန်ဘဉ်တင်ကွဲးအီတုဒဉ်လဲဉ်ပူအံ့စရုလးပတီမ့ဖိသွန်တဖန်တင်သဘံသဘုဉ်ဘဉ်အီလီ။ တင်အံ့ဖျါအသးလာလံစီဆုံအလီလံန့တင်ကွဲးအီလာတင်သိလီပူအံ့စရုလးဖိတဂဘဉ်တဂအဂီဘဉ်,မ့ဒဉ်လာထံကီခိန်နီသွန်တဖန်အဂီလီ။

လာကျဲတဘျူးကပူန့,ဒ်ပူအံ့စရုလးခိန်နီသွန်တဖန်မ့ပူကမ့အဆိကတင်လာလံစီဆုံအလီလံအပူကွဲးလံသွန်တဖန်အဂီအသိးန့,လံစီဆုံအသိအပူကွဲးလံသွန်တဖန်စုကီးကွဲးအလံသွန်တဖန်လာခိန်နီလာတင်အိဉ်ဖျိပူသွန်တဖန်အဂီ,လာအမ့တင်မာဖိတဖန်,ဝဲတဖန်,ပူမာတင်သးခုကစီတဖန်,တင်အိဉ်ဖျိသရဉ်တဖန်,သရဉ်တဖန်,တင်အိဉ်ဖျိသးပုတဖန်,တင်အိဉ်ဖျိသဲးထီးတဖန်ဒီးခိန်နီအဂတဖန်လီ။

လံစီဆုံအသိ New Testament

တင်အဆိကတင်တတီန့,လံစီဆုံအသိတနီပပ်ဖျါထီဝဲဒဉ်တင်ဘဉ်ထွဲဖျါဖျါလာတင်အိဉ်ဖျိခိန်နီသွန်တဖန်ဒ်အမ့ပူအဆိကတင်သွန်တဖန်မ့ပူဒီးန့တင်အဆိကတင်သွန်တဖန်လီ။ အဒိ,၁ဒီး ၂တံမသးတဲဘဉ်ယးစီတံမသး “စီပီလူးအဖိခွါလာတင်န့အပူ” ဒီးလံစီတဲတုးတဲဘဉ်ယးစီပီလူးအပျဲစီတံတုးန့နီလီ။ ပူခဲဂလောင်ကဲထီခိန်နီလုဒိဉ်ပူဒိဉ်လာတင်အိဉ်ဖျိလာစီလာညါန့နီလီ။

စီပီလူးအလံင်တၢ်ကွဲးအိၣ်ဝဲသၢဘၣ်လၢအဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအီၤလၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်အလံင်တၢ်ကွဲးဒီဖျိတၢ်ကွဲးအီၤဆူတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်လၢယၤဖျိၣ်တၢ်, ဆူစီတံၤမသးဒီးစီတံၤတူးန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ ၁တံၤမၤသ့ၣ်, ၂ တံၤမသးဒီးလံာ်တံၤတူး. . . စီပီလူးမ့ၢ်အိၣ်ယံၤလၢဝုၢ်အးဖူးစူးဒီးအဝဲအသ့ၣ်ကပိၢ်သးကဝးဘၣ်ယးပုၤတဂၤလၢတၢ်ပၣ်ထီၣ်အီၤဒ်အမ့ၢ်ခိၣ်န့ၣ်လၢဝုၢ်အးဖူးစူးအပူၤလီၤ. ပုၤတဂၤန့ၣ်မ့ၢ်မတၤလဲၣ်ပုၤသးစၢ်စီတံၤမသးန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိအဝဲကွဲးလံာ်ဝဲတံၤမသးလၢတၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘၣ်စီတံၤမသးလၢတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအဂီၢ်လီၤ. အဝဲကွဲးစ့ၢ်ကီးလံာ်ဆူစီတံၤတူးလၢအမ့ၢ်အပူၤခံၤတဂၤ,လၢတၢ်န့ၣ်န့ၢ်အီၤသ့ၣ်လၢကျဲတဘျုးဘိအပူၤ,အဂီၢ်ဆူၣ်ဒိၣ်တဖဲး, ဘၣ်ဆၣ်အဝဲလိၣ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘၣ်လၢအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤဒီးအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢဆၢကတီၢ်ခဲအံၤမ့ၢ်ဝဲတၢ်ဘျိၣ်ခဲဒၣ်ပုၤခရံၣ်ဖိတနီၤနီၤဒီးအတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢကြံးအကီးအပူၤ **the Island of Crete** လီၤ. ဖဲအံၤ,တၢ်ကွဲးဆူစီတံၤတူးအအိၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အယိယထံၣ်လၢလံာ်တၢ်ကွဲးခဲဘၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢစီပီလူးလၢအတၢ်လဲၤဆူပုၤမၤစၢ်အီၤခိၣ်ကျၢၤခံၤ, လၢအမ့ၢ် စီတံၤမသးဒီးစီတံၤတူး,လၢအတၢ်လဲၤလီၤဆူအလံာ်ရူခမ် **Illyricum ဆူကြံးစံ (Greece)**န့ၣ်လီၤ.

ဒီးကထာၣ် ဖံထာၣ် ဝီလ်ခၢၣ် **Dr. Peter Walker**

တၢ်လီၤခံတီၤတတီၤ,လံာ်စီဆ့အသီသ့ၣ်တဖၣ်ပၣ်ဖျါစ့ၢ်ကီးဝဲဒၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ပုၤလၢဒီးန့ၢ်တၢ်အဆိကတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

ဖဲပဆိကမိၣ်ဘၣ်ယးလံာ်စီဆ့အသီတဖၣ်အတၢ်စံၣ်စီတံၤတဲစီအလီၢ်အကျဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်,တၢ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်အကီၤလၢပကထံၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဆိကမိၣ်ဘၣ်ယးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအတဘၣ်ထွဲဒီးပုၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်လၢယၤဖျိၣ်တၢ်အစီဘၣ်. တၢ်အဒိတမံၤ,လံာ်စီဆ့အသီတဖၣ်အါဒၣ်တၢ်က့ၢ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢပုၤတခီဘိမုၢ်ဖိအဂီၢ်,ပုၤလၢအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါဘၣ်ယးလံာ်စီဆ့အလီၢ်လံာ်တကတြုၢ်အဂ့ၢ်တဆံးတက့ၢ်အဂီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပုၤကွဲးလံာ်စီဆ့အသီသ့ၣ်တဖၣ်ပၣ်ဖျါထီၣ်ဘၣ်ယးလံာ်စီဆ့အလီၢ်လံာ်တကတြုၢ်အံၤအဘျီလၢအကယၤ,ဒီးထီဘိပၣ်ဖျါဝဲဒၣ်ဒီးတၢ်ရဲပုၤအဒိပညီတဆံးတက့ၢ်လီၤ. တၢ်အံၤလီၤဂၢ်ဒ်သိးဒီးပုၤကွဲးလံာ်စီဆ့အသီသ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်လၢဝဲလၢခိၣ်န့ၣ်လၢအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါသ့ၣ်တဖၣ်ကန့ၢ်ပၢ်ဝဲဒၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီသ့ၣ်တဖၣ်လၢအတလီၤပလိၣ်လိၣ်သးဒီးပုၤခရံၣ်ဖိလၢစီလၢညါခီသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လီၤသၢတီၤတတီၤ,လံာ်စီဆ့အသီအတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအသဘၣ်သဘၣ်အံၤပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အပူၤဒီးန့ၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ပုၤလၢအကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ၣ်ဒီးခိၣ်န့ၣ်လၢအကူၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆ့အသီသ့ၣ်တဖၣ်တၢ်မ့ၢ်န့ၢ်ပၢ်အီၤညီညီဘၣ်ဆၣ်,လံာ်စီဆ့အဆၢဒိၣ်အိၣ်ဝဲအါမးလၢကီဝဲဒၣ်မးလၢပုၤခရံၣ်ဖိလၢညါသ့ၣ်တဖၣ်ကန့ၢ်ပၢ်အီၤလီၤ. တၢ်မၤဖိစီပုးတရူးဒၣ်လဲၣ်စံးဝဲဝဲ ၂ပုးတရူး ၃း၁၆ လၢ“စီပီလူးအတၢ်ကွဲးတနီၤမ့ၢ်တၢ်လၢပန့ၢ်ပၢ်အီၤကီၤခိၣ်မးလီၤ. ” တၢ်ဆၢကတီၢ်ကဒီးတဘျီ,ပုၤကွဲးလံာ်စီဆ့အသီသ့ၣ်တဖၣ်ကွဲးယုၤဒီးယွၤဂ့ၢ်ပီညါတၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ကွဲးအပူၤလၢပုၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်ပတီၢ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်ပၢ်ဝဲတတုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဒ်အံၤအယိန့ၣ်,တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအိၣ်ဒီးအက့ၢ်အစီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒီးမူဒါလၢကဘၣ်သိၣ်လိဝဲဒီးရဲပုၤလံာ်စီဆ့အဒိပညီဆူပုၤလၢအဖးဝဲတဘၣ်ဒီးတန့ၢ်ပၢ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.

သ့ၣ်ညါလၢယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်ခိၣ်န့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ပုၤလၢအဒီးန့ၢ်ဘၣ်လံာ်စီဆ့အဆိကတၢ်အယိအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်အဘျုးအဖျိၣ်အါမးလၢစီဆၢကတီၢ်ပုၤစ့ၢ်က့ၢ်န့ၢ်က့ၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်စံၣ်စီတံၤပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်မၤဟးဂီၢ်လံာ်စီဆ့ဟဲဒီဖျိအသးလၢဖဲပုၤစ့ၢ်က့ၢ်န့ၢ်က့ၢ်တၢ်တဂၤလၢလၢဒီးသန့ၤထီၣ်အသးလၢအဝဲသ့ၣ်ခိၣ်န့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဖျိၣ်ခိၣ်န့ၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပကဘၣ်ပၣ်သ့ၣ်ပၣ်သးလၢပသုတသန့ၤပသးလၢပုၤဂၤအါတလၢတဂ့ၢ်ဒီးဆိမိၣ်လၢပတလိၣ်ဘၣ်ခရံၣ်ဖိခိၣ်န့ၢ်တဂ့ၢ်.

ဖျါလီၤဂၢ်ဒ်သိးကစၢ်ယွၤယုၤထာခိၣ်န့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢကဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်အိၣ်သးလၢအတလီၤပလိၣ်လိၣ်အသးဒီးလံာ်စီဆ့အတၢ်သဘၣ်သဘၣ်လၢလံာ်စီဆ့အစီအဆၢကတီၢ်,ပုၤလၢပိၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အခံၤလၢစီဆၢကတီၢ်ခဲအံၤတဖၣ်လိၣ်ဘၣ်ဝဲဒၣ်

ခိန်နာလအိန်ဒီးတင်လဲဒီဖျိ,ဘဉ်တင်ဆိဉ်ဂုဆိဉ်ဝဲလသးစီဆုံယုဒဒီးတင်သုဉ်ညီဒီးတင်ကုဉ်သု,လာတင်ဂုတမံယီအပူလီ.

တင်နီနီတဒီ,လံဝဲစီဆုံလအိဉ်လပစုပူ--လာအပပ်ယုဒဒီးလံဝဲဒုတြ,အာရမုဒီးဟုဉ်လုဉ်သုဉ်တဖဉ်ပဝဲတနီပဖးအီ--ဟဲဆူပအိဉ်ဒီဖျိပူကုဉ်ဘဉ်ကုဉ်သု,ခိန်နာလအဖျိစိလာတင်မလိတင်ပဲဝဲထံနီဖးလံဝဲစီဆုံ,တင်ပပ်ဖျိဉ်,တင်မအါထီဉ်ဒီးတင်စဲးကျဲးဝဲဒဉ်တင်ကွဲးလာပူကုဉ်သုဉ်တဖဉ်လီ. အါနုအနုဉ်,ပုခရံဝဲဖိအါဒဉ်တင်တကွဲးကါဝဲစိဆာကတီအတင်ကျိဉ်ထံလံဝဲစီဆုံဟဲဒီဖျိအသးလာခိဉ်နာလအဖျိစိလာဒုတြ,အာရမုဒီးဟုဉ်လုဉ်သုဉ်တဖဉ်အတင်မဒီးအတင်ကုဉ်ဘဉ်ကုဉ်သုဉ်လာတင်ကျိဉ်ထံသုဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီ. တင်မလိလံဝဲစီဆုံလာတင်ခုသုဉ်အပူန့ဉ်အဘျူးအဖျိဉ်အိဉ်လာကျဲးတဘျူးဘိသနဉ်က့,တင်အခါဉ်စးတအိဉ်လာပကပပ်ပနီဉ်ခိဉ်နာလပန့ဉ်အီသ့ဒီးကဲဘျူးကဲဖျိဉ်လသးစီဆုံအတင်ဟုဉ်လာအဟုဉ်တုအဝဲသုဉ်တဖဉ်ဒ်ပစုကါလံဝဲစီဆုံလာပတင်အိဉ်မူအပူလာဆာကတီခဲအံဘဉ်.

ခိဉ်နာတြးကဲထီဉ်ဒီဂုတဲဉ်ဘဉ်လာတင်ကိးမံဒဲးအပူလီ : လာတင်အဲဉ်,လာတင်တီတင်လီ,လာတင်ထုကဖဉ်,ဒီးလာတင်သိဉ်လီဒီးလာတင်စူတင်နာအပူလီ. အဝဲကဘဉ်မုတင်အဒိအတဲဉ်လာတင်ဒိဉ်ထီဉ်. . . လာတင်ဂုဒိအံ,တင်မဖိစိပီလူးဟုဉ်ကုဉ်ဝဲဒဉ်စိတံမသးလာသုတဘဉ်ယိဉ်ဒီးပျံတင်ဒီဖျိလာအသးစိအယီန့ဉ်တဂု. အဝဲစံးဘဉ်အီလာကကဲထီဉ်ဒီဂုတဲဉ်ဘဉ်လာပူဂါအဂီန့ဉ်လီ. တင်အံမုတင်လာအရုဒိဉ်လာခိဉ်နာတဂါအတင်အိဉ်မူအပူလီ.

သရဉ်ဒိဉ်ယူစဖ် အူရမဲ,တင်ကျိဉ်ထံ Rev. Youssef Ourahmane, translation

ပဝဲခဲလင်ပကဟံးန့ဉ်တင်ဟုဉ်ဂံဟုဉ်ဘါလာ လံဝဲဒုတြ ၁၃း၁ရ
ပူလာအကဲထီဉ်သုခိဉ်သုဉ်တဖဉ်န့ဉ်,စူအကလုဒီးဆိဉ်လီသုသးလာအဖိလံဝဲတက့. အဂုဒိအံ,အဝဲသုဉ်ဆိးသီလာသုသးအဂီဒ်,ဒ်ပူလာအကဘဉ်စံးဆာတင်အသိး,ဒ်သိးအကမာတင်အံလာတင်သးခုဒီးတမုတင်ဘဉ်လာတင်သးအုးဘဉ်န့ဉ်လီ. အဂုဒိအံ,အဝဲန့ဉ်တမာအါထီဉ်ဘဉ်သုဘျူးဘဉ်. (ဒုတြ ၁၃း၁ရ).

ပထံဉ်သုဉ်ညါလာတင်မဒိဉ်ထီဉ်ထီထီတင်ကုဉ်သုန့ဉ်လာတင်အိဉ်မူထွဲအပူန့ဉ်ပပ်ယုဒဒီးတင်ဘဉ်ထွဲလိဉ်သးဒီးကစင်ယွါအပူယုထာခိဉ်နာလသုဉ်တဖဉ်လီ. ပကလဲသကိးဆူပတင်ဂုခံဘီတဘီ : ပူတဝင်အတင်လိဉ်လာတင်ရလီသးအပူဒီးတင်အိဉ်မူထွဲမာထွဲလံဝဲစီဆုံအတင်သိဉ်လိတဖဉ်.

ပူတဝါ COMMUNITY

ပူပတီမုလအိဉ်စရလးအပူဒီးတင်အိဉ်ဖျိဉ်လာညါသုဉ်တဖဉ်တဒီးန့ဉ်ဘဉ်လံဝဲစီဆုံလီလီဘဉ်. လာတင်န့ဉ်အယီ,အဝဲသုဉ်အိဉ်မူထွဲလံဝဲစီဆုံလာအတင်အိဉ်မူအပူတနံအဂီတနံအဂီဒ်လဲဉ်? ပမုစံးလာအဖုဉ်န့ဉ်,ပူကွဲးလံဝဲစီဆုံသုဉ်တဖဉ်ကွဲးဝဲလာတင်မုလ်လာခိဉ်နာလသုဉ်တဖဉ်ကနီလီမုတမုကရလီလဲဝဲလံဝဲစီဆုံဒ်သိးယွါအပူဂီမုသုဉ်တဖဉ်ကအိဉ်မူထွဲဒ်သိးသိးလာအပူတဝါအပူလီ.

ပကထံဉ်ဘဉ်လာပူတဝါအတင်ရုဒိဉ်လာနီကစင်တဂါအတင်အိဉ်မူထွဲလံဝဲစီဆုံဒီဖျိလံဝဲစီဆုံဘဉ်တင်ရလီအီလာယွါအဂီမုအပူတဝါလံဝဲစီဆုံအလီလံအပူလီ. ဒီးပကမာလိစုကိးလာတင်ရလီလာလံဝဲစီဆုံအသိအပူန့ဉ်လီ. ပကစးထီဉ်လာလံဝဲစီဆုံအလီလံန့ဉ်တက့.

လံဝဲစီဆုံအလီလံ Old Testament

ပမုတဲဘဉ်ပဒီးလံဝဲစီဆုံအလီလံန့ဉ်,ပသုဉ်ညါဘဉ်ပဝဲလာတင်စံဉ်ယဲသုဉ်တဖဉ်,တင်သိဉ်တင်သီသုဉ်တဖဉ်,တင်ကတိဒီးသုဉ်တဖဉ်,တင်စံးထီဉ်ပတြာသုဉ်တဖဉ်,ဝဲအတင်ကတိသုဉ်တဖဉ်ဒီးတင်လာအလီဂင်လိဉ်အသးသုဉ်တဖဉ်န့ဉ်ဘဉ်တင်ရလီအီလာထးခိဉ်တချူးလာတင်ပပ်ဖျိဉ်အီလာလံဝဲစီဆုံအတင်ကွဲးအပူအဆာကတီဒီးဘဉ်န့ဉ်လီ. ဘဉ်ဆဉ်လာ

တၢ်မၤလိတခါအံၤအပူၤန့ၣ်,ပသးစဲဘၣ်ဃးတၢ်သိၣ်လိအတၢ်ကွဲးနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ရၤလီၤအသးလၢခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ အဖးဘၣ်လံာ်စီဆုံအဆိကတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဝၢ်ဘးဒီးန့ၣ်ဒ်လဲၣ်အဝၢ်လီၤ.

တၢ်အုၣ်အသးအိၣ်ဝဲအါမးလၢကမၤစၢၤပူၤလၢပကသ့ၣ်ညါဝဲဒၣ်လံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်တၢ်ဝဲဒၣ်တၢ်ကျိၤလၢအဘၣ်တၢ် ရၤလီၤအီၤလၢပူၤအိၣ်စၢၤလးအပူၤတဝၢ်အပူၤလီၤ. အဒိ,လၢလံာ် ၅ မိၤရှု ၃၁:၉-၂၉, စီမိၤရှုဟ့ၣ်ဝဲဒၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်သိၣ် တၢ်သီဆူပူၤလုၢ်တၢ်အဒိအိၣ်အဆိကတၢ်လီၤ. ဝံဒီးစီမိၤရှုသိၣ်လိပူၤလုၢ်တၢ်အဒိသ့ၣ်တဖၣ်လၢကဘၣ်ဖးထီၣ်တၢ်သိၣ် တၢ်သီဖဲပိၣ်မုၢ်,ပိၣ်ခွါ,ဒီးဖိသၣ်ဟဲဆူဘျီဒဲအပူၤအဆၢကတီၢ်ဒ်သီးဒီးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကနၢ်ဟ့ၣ်အဂီၢ်လီၤ. လၢတၢ်မၤအါထီၣ် အဂီၢ်,ကစၢ်ယွၤမၤစီမိၤရှုပၣ်လီၤတၢ်ဆိၣ်ဝဲဒၣ်ဒီးတၢ်ဆိၣ်အါအတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢတၢ်သးဝံၣ်အပူၤဒ်သီးဒီးပူၤဂီၢ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ကသးဝံၣ်ဝဲဒၣ်အမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ဘၣ်အသးလၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်လီၤ.

အါန့ၣ်အန့ၣ်,လံာ်စီဆုံအဆၢလၢအမ့ၢ် ၅ မိၤရှု ၁၃:၈-၁၃ ပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢပူၤလုၢ်ဝံဒီးစံၣ်ညီၣ်ကွီၢ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢအံၤစၢၤလးအကီၢ်စုးကျါသ့ၣ်ဝဲဒၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီဆူပူၤဂီၢ်မုၢ်အဂီၢ်ဒီးသိၣ်လီၤသီလီၤဘၣ်ဃးတၢ်သိၣ်တၢ်သီအ တၢ်ပိၣ်ထွဲထီၣ်ခံသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. ဒီး ၁ စီမိၤပၤ ၃:၁၆-၂၈ ပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်တၢ်စုးကျါတမံၤဃီလၢစီမိၤပၤအကီၢ်အပူၤစုး ကီး လီၤ. ၂ စီမိၤပၤ ၂၃:၁-၃ ပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢတၢ်မၤသီထီၣ်က့ၤတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်စီမိၤပၤ ဖးထီၣ်ဝဲဒၣ်လံာ်စီဆုံလၢကလုၢ်ဖးဒိၣ်ဆူပူၤဂီၢ်မုၢ်အဂီၢ်ဒီးန့ၣ်ကျဲၣ်လၢတၢ်ကမၤလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်အီၤအဂီၢ်လီၤ. ဧၣ် ၁၀:၁၆ ပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢကလုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤသ့ၣ်က့ၤသးပုၤသ့ၣ်တဖၣ်စုးကျါဝဲကစၢ်ယွၤအကလုၢ်ကထါဆူပူၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဝဲ သ့ၣ်ပၤဆျာဲဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မိၢ်ပၤသ့ၣ်တဖၣ်တၢ်မၤလိၣ်အီၤလၢကသိၣ်လိဖိလံာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢဘျီလဲၣ်ကပၣ်အတၢ်သိၣ် တၢ်သီသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ၂ မိၤရှု ၁၂:၂၃ အပူၤလီၤ. စီမိၤရှုအတၢ်သိၣ်လီၤသီလီၤလၢ ၅ မိၤရှု ၆:၆-၉ ပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ် သိၣ်တၢ်သီကဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤဆူပူၤဖိသၣ်အအိၣ်ဖဲတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်အိၣ်တဘျီလၢလၢန့ၣ်လီၤ.

ဒီးမ့ၢ်လီၤ,ဖဲလံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လီၤသီလီၤတုၤဆူအံၤစၢၤလးအပူၤဂီၢ်မုၢ်အအိၣ်ဒီး,ပူၤဂီၢ်မုၢ်လၢပူၤတဝၢ်ပူၤသ့ၣ်တ ဖၣ်ဟ့ၣ်ဝံၣ်ဟ့ၣ်ဘါလိၣ်အသးလၢကအိၣ်မူထွဲမၤထွဲဝဲဒၣ်တၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ညါဝဲဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိ သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. လံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်ဟ့ၣ်ဝံၣ်ဟ့ၣ်ဘါစုးကျါစုးကျါလၢပူၤဂီၢ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်ပၤန့ၣ်ကစၢ်ယွၤကလုၢ်ကထါလၢအ သးကံၢ်ပူၤလီၤ. လၢတၢ်ဝဲဒၣ်အံၤအယိန့ၣ်,လံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်အဆၢသ့ၣ်တဖၣ်ဖျါလၢတၢ်ကဘၣ်ရှုးတီၢ်သံအီၤလီၤ. တၢ်စံၣ် ယဲၤလၢအဖျၢ်တဖၣ်,တၢ်မၤလိၣ်အထံၣ်တဆံ,ထါစံးထီၣ်ပတြၢတဖၣ်ဒီးတၢ်ကတိၤဒိသ့ၣ်တဖၣ်,ယုၣ်ဒီးဝံအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တ ဖၣ်,တၢ်သးဝံၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်အဒိတဖၣ်လၢပူၤအံၤစၢၤလးအပူၤတဝၢ်ကဘၣ်ရှုးတီၢ်သံအီၤန့ၣ်လီၤ. လၢကျဲၣ်အံၤအပူၤန့ၣ်,ပူၤလၢ အသ့ၣ်တီၤသးတီတဂၤလၢလၢဖၢန့ၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်သိၣ်လိသ့ၣ်တဖၣ်လၢအသးကံၢ်ပူၤဒီးဖျါတၢ်ဆိကမိၣ်ယွၤကလုၢ်ကထါဒီး သ့ၣ်ခုသးခုလၢကစၢ်ယွၤကလုၢ်ကထါအပူၤလီၤ. တၢ်အဒိတခါ, ဒိကန့ၣ်ထါစံးထီၣ်ပတြၢ ၁၁၉:၁၁-၁၆ အဖျါန့ၣ်တက့ၢ်း ယပၣ်ဖျါန့ၣ်နကလုၢ်ကထါလၢယသးကံၢ်ပူၤ,ဒ်သီးယသ့တမၤကမၢ်ဘၣ်န့ၣ်တဂ့ၤလီၤ. ယွၤစၢၤမိၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်စံးထီၣ်ပ ဩၤန့ၣ်နကလုၢ်. သိၣ်လိယၤလၢန့ၣ်နကလုၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. . . ယသ့ၣ်ဖျါသးညီၣ်လၢနတၢ်သိၣ်တၢ်သီအပူၤ. . . ယက ဆိကမိၣ်တၢ်လၢနတၢ်မၤလိၣ်အဝၢ်,ဒီးယကကွၢ်နမဲၣ်နကျဲၣ်နီၤကပူၤနီၤလီၤ. ယကမ့ၢ်လၢသးခုလၢနတၢ်မၤလိၣ်အ ပူၤဒီးယတသါပူၤနီၣ်နကလုၢ်ကထါဘၣ် (စံးထီၣ်ပတြၢ ၁၁၉:၁၁-၁၆).

လၢလံာ်တဆၢဒိၣ်အံၤအပူၤ,ပူၤကွဲးထါပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်အဝဲပၣ်ခူသ့ၣ်ကစၢ်ယွၤကလုၢ်ကထါလၢအသးကံၢ်ပူၤန့ၣ် လီၤ. အဝဲသးခုလၢလုၢ်ပိၣ်ထွဲကစၢ်ယွၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီအံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဆိကမိၣ်ဝဲကစၢ်ယွၤအတၢ်သိၣ်လိဒီးမ့ၢ်လၢသးခု လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီအပူၤဒ်အဝဲယုသ့ၣ်ညါအိၣ်မူထွဲဝဲလၢအနီၢ်ကစၢ်အတၢ်အိၣ်မူအပူၤလီၤ.

ပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိဒိတဂၤအတၢ်အိၣ်မူန့ၣ်ဘၣ်ဒိအသးလၢတၢ်ဒဲဘးလီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ဝဲဒၣ်လၢယဆိကမိၣ်လၢထါစံးထီၣ် ပတြၢ ၁၁၉,ဒ်ပအိၣ်ဒီးကျဲၣ်အတၢ်အဒိလၢပကဘၣ်မၤလိလံာ်စီဆုံ,ပအိၣ်ဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်တဘျီဘၣ်တဘျီ,ဒ်ပူၤကွဲး ထါဘါထုကဖၣ်ဝဲ,“အိးထီၣ်ယမဲၣ်ဒ်သီးဒီးယကထံၣ်ဘၣ်တၢ်လီၤလးသ့ၣ်တဖၣ်လၢနကလုၢ်ကထါအပူၤ. . . ဒုးယံၤ ထီၣ်ယသးလၢတၢ်လၢအဘျီအဖျါတအိၣ်ဒီးအလုၢ်အပူၤတအိၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်. ” လံာ်စီဆုံဟ့ၣ်ပူၤတၢ်အ ဒိသ့ၣ်တဖၣ်လၢပကယုကစၢ်ယွၤဒ်သီးဒီးပကယုပသးဒီးပတၢ်ဆိကမိၣ်လၢတၢ်ဒဲဘးအာသီသ့ၣ်တဖၣ်,ဒုးပလီၢ်ပူၤ လၢပမၤဟးဂီၤလံာ်စီဆုံသ့,ပဝုၢ်ကျဲးစၢၤမၤလံာ်စီဆုံတဲတၢ်လၢပအဲၣ်ဒီးသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးဒိသဒပတၢ်ပၣ်သ့ၣ်ပၣ်သး

သွန်တဖန်သွဲဒ်န့ၣ်လီၤ. . . လၢတၢ်န့ၣ်အယိပထံၣ်ဘၣ်လၢပတၢ်ဒဲးဘးမၤဘၣ်ဒိပတၢ်ရူၤလိာ်ဘၣ်ထွဲဒီးကစၢ်ဒီး
ကစၢ်ယွၤကိးပှၤလၢပကဘၣ်ပှၤပှၤဂၤအတၢ်ကမၢ်,ရူၤလိာ်ဘၣ်ထွဲဒီးပှၤဂၤလၢတၢ်သ့ၣ်ကညီၤသးကညီၤလၢအဝဲဟ့ၣ်
ပှၤအပူၤန့ၣ်တက့ၢ်.

ဒီးကထၢၢ် ရီၤဘးထံ အဲလ် ဖျၢမၢၢ် **Dr. Robert L. Plummer**

ခဲအံၤပသ့ၣ်ညါဘၣ်ပဝဲလၢယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်အပူၤတဝၢအတၢ်ရူၤဒိၣ်ဒိၣ်မးလၢတၢ်ရၤလီၤလံာ်စီဆုံအလီၢ်
လံၤအပူၤလံ,ပကကွၢ်သကိးတၢ်ဟူးတၢ်လဲလၢအလီၤပလိာ်လိာ်အသးလၢလံာ်စီဆုံအသီအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤန့ၣ်တက့ၢ်.

လံာ်စီဆုံအလီၢ်လံၤ New Testament

လၢတၢ်အတက့ၢ်လၢအလဲၣ်န့ၣ်,တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢပှၤအပူၤတဝၢသ့ၣ်တဖန်အိၣ်မူဒ်အဒီးန့ၣ်ဘၣ်လံာ်စီဆုံဖဲအဝဲသ့ၣ်
အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢယၤဖျိၣ်တၢ်အဘျီၣ်ဘျီၣ်ပူၤဝံၤအလီၤခဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်တဖန်အိၣ်ဒီးမူဒ်လၢကဘၣ်ဖးဒီးရဲၣ်
လံာ်စီဆုံအိပညီၣ်ဒ်သီးဒီးကစၢ်ယွၤအကလုာ်ကထိကရၤလီၤအသးလၢပှၤတဝၢအပူၤလီၤ. ပကထံၣ်တၢ်အဒိအံၤလၢအမ့ၢ်က
စၢ်ခရံၣ်လၢနစၢ်ရံးအတၢ်လုာ်ဟံၣ်အပူၤလၢလုၤကၢ် ၄:၁၄,၂၉အပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢလံာ်စီဆုံအဆၢဖိၣ်အံၤအပူၤန့ၣ်,စီၤလုၤကၢ်
ပၣ်ဖျါဝဲဒ်လၢကစၢ်ခရံၣ်လၢတၢ်လုာ်ဟံၣ်ဖဲပှၤအိၣ်ဖျိၣ်ရိၣ်ဖျိၣ်အဆၢကတီၢ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖန်ဟ့ၣ်လီၤအံၤလၢ
လံာ်ထူတထူဒီးကစၢ်ခရံၣ်လၢတၢ်ဒိကန့ၣ်အပူၤဂဲၤဆၢတၢ်ဒီးဖးဝဲဒ်လံာ်စီဆုံအဆၢဒိၣ်လၢလံာ်ဝံၤယၤရၤလီၤအပူၤလၢအဘၣ်
တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအံၤလီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခဲအဝဲဟ့ၣ်လီၤကဒါက့ၤလံာ်ထူအံၤဆူပှၤဟဲထီၣ်တၢ်လုာ်ဟံၣ်သ့ၣ်တဖန်အိၣ်ဒီးအဝဲဆ့ၣ်နီၤ
ဒီးရဲၣ်ဝဲဒ်လၢကစၢ်ယွၤကလုာ်ကထိလၢအဖးထီၣ်ဝဲဒ်န့ၣ်ဘၣ်ထွဲဒီးပှၤဂီၢ်မုၢ်ဒ်လဲၣ်အဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆုံအသီအဆၢဒိၣ်သ့ၣ်တဖန်ပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢခရံၣ်ဖိတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢပှၤအပူၤသ့ၣ်တဖန်မၤလိဝဲတၢ်တၢ်လုာ်ဟံၣ်အ
တၢ်သိၣ်လိအဒိသ့ၣ်တဖန်န့ၣ်လီၤ. ဒ်တၢ်အဒိတမံၤ,ဒိကန့ၣ်စီၤပိလူးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖန်လၢလံာ်ကလီးစဲ ၄:၁၆ :

**ဒီးတုၤသုးလံာ်အံၤဝံၤဒီး,မၤဒ်သီးပှၤလီၤဒံၤကံအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ကဖးဝဲစ့ၢ်ကိးတက့ၢ်. ဒီးလံာ်ဟဲလၢလီၤဒံၤကံန့ၣ်,
ဖးစ့ၢ်ကိးသုဝဲတက့ၢ်. (ကလီးစဲ ၄:၁၆).**

ဖဲအံၤပထံၣ်ဘၣ်လၢစီၤပိလူးမုၢ်လၢဝဲလၢအလံာ်ကဘၣ်တၢ်ဖးထီၣ်အံၤဆူပှၤကမျၢၢ်လၢအအိၣ်လၢဝဲကလီးစဲအပူၤ
ဒီးတၢ်ကဘၣ်ဖးထီၣ်စ့ၢ်ကိးအံၤလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤမ့ၢ်ပှၤကမျၢၢ်အကျါလၢလီၤဒံၤကံအပူၤလီၤ. "လံာ်စီဆုံတတီၤအံၤပၣ်
ဖျါထီၣ်ဝဲဒ်လၢပှၤကွဲးလံာ်စီဆုံအသီသ့ၣ်တဖန်ကွဲးဝဲလၢတၢ်မုၢ်လၢလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖန်ကဖးဒီးရဲၣ်ဝဲဒ်အဝဲ
သ့ၣ်အလံာ်ဖဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်သကိးသးလၢတၢ်လုာ်ဟံၣ်အပူၤအဆၢကတီၢ်အခါန့ၣ်လီၤ.

အါန့ၣ်အန့ၣ်တၢ်ရၤလီၤလံာ်စီဆုံဆူပှၤတဝၢဘၣ်တဝၢအအိၣ်ဒီးဆူအဝဲသ့ၣ်လၢဟံၣ်လၢကမၤလိလၢအနီၢ်ကစၢ်ဒ်
ဝဲ,ပှၤခရံၣ်ဖိလၢပှၤသ့ၣ်တဖန်မၤလိဒီးစူးကါလံာ်စီဆုံလၢပှၤတဝၢအပူၤ,ခီဖျိတၢ်ဖးဖျါထီၣ်လၢပှၤကမျၢၢ်အမဲၣ်ညါဒီးတၢ်ရဲၣ်
လံာ်စီဆုံအိပညီၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အခိၣ်အန့ၣ်သ့ၣ်တဖန်အတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်အဖိလၢန့ၣ်လီၤ. ဒီးဟံၣ်ဖိယိဖိတဖန်,တံၤသကိးတဖန်
ဒီးဟံၣ်ခိၣ်ဟံၣ်ယၤသ့ၣ်တဖန်မၤစၢၤလိာ်သးတဝၢဒီးတဝၢလၢကအိၣ်မူထွဲတၢ်သိၣ်လိသ့ၣ်တဖန်ဒ်အဝဲသ့ၣ်တဖန်ရၤလီၤဝဲလၢ
ယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်အကျါလီၤ.

ဒ်သီးဒီးလံာ်စီဆုံအလီၢ်လံၤအပူၤအသီး,ပှၤတဝၢတခါအံၤအတၢ်ရူၤလိာ်ဘၣ်ထွဲတဖန်ကတဲၣ်ကတီၤပှၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤ
တၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢညါသ့ၣ်တဖန်အနီၢ်ကစၢ်တဝၢအတၢ်မၤထွဲလၢတၢ်ပၣ်စီဆုံသးအဂီၢ်လီၤ. ပှၤခရံၣ်ဖိလၢပှၤသ့ၣ်တ
ဖန်ရူးတီၢ်သံလံာ်စီဆုံအသီအတၢ်သိၣ်လိတဖန်ဒီးဆိကမိၣ်ထီၣ်အတၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်လၢအနီၢ်ကစၢ်တဝၢဘၣ်တဝၢအတၢ်အိၣ်
မူအပူၤလီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ဝဲတမံၤလၢဘၣ်မနုၤအယိလံာ်စီဆုံအသီပၣ်ယုၣ်ဒီးလံာ်စီဆုံခရံၣ်အတၢ်ဒိသ့ၣ်တဖန်ဒီးတၢ်အ
ဂၤသ့ၣ်တဖန်လၢတၢ်ရူးတီၢ်သံတၢ်သိၣ်လိသ့ၣ်တဖန်လၢအမ့ၢ်တၢ်ဘၣ်ဆိၣ်ဝဲၤအကျဲလၢလံာ်မးသဲၣ်ဒီးကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ထုက
ဖန်လၢလံာ်မးသဲၣ်အပူၤလီၤ. တၢ်အံၤမၤစၢၤပှၤလၢပကန့ၣ်ပၢၢ်ဘၣ်မနုၤအယိလံာ်စီဆုံအဆၢဖိသ့ၣ်တဖန်လီၣ်ဖျါထီၣ်
အသးလၢပှၤခရံၣ်ဖိလၢညါသ့ၣ်တဖန်အလံာ်သးဝံၣ်လၢအမ့ၢ်ဖဲလံးပံး ၂:၆၁ဒီးကလီးစဲဝဲဒ်၁၅၀န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤရဲၣ်စ့ၢ်ကိး

လာဘ်မနုအသိစီပီလူးအကလုကထာလာ ၂၀၁၅-၁၆၊ ၂၀၁၆-၁၇ အပူဖျါလီၤဂၢ်လာဘ်တၢ်သ့ၣ်ညါအီၤလာတၢ်အိၣ်ဖျါ အပူၤဂ့ၤလီၤလီၤ.

လာ ၂၀၁၆မသး ၂၅, တၢ်မာဖိစီပီလူးတဲဘၣ်ဃးတၢ်မၤလိတၢ်ဆိကမိၣ်ကစၢ်ယွၤကလုကထာဒီးယုလံၣ်စီဆ့အါတ က့ၢ်လာကစၢ်ယွၤအအိၣ်လီၤ. ပကဒိကနၢ်သကိးတၢ်လာအဝဲကွဲးဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ် :

တၢ်လာယစံးဘၣ်တဲဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ဆိကမိၣ်တက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ကစၢ်ကဟ့ၣ်န့ၣ်ဖးနသးဖးလာတၢ်ခဲလၢၣ်လီၤ (၂၀၁၆မသး ၂၅).

စီပီလူးကိးစီတံၤမသးလာကကွၢ်ဆိကမိၣ်တၢ်လာအကွဲးဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးစီပီလူးအဲၣ်ဒီးလာ “ ကစၢ်က ဟ့ၣ်စီတံၤမသးလာတၢ်အကံၢ်အစီလာတၢ်ခဲလၢၣ်အပူၤလီၤ. ဒီဖျါတၢ်ကွၢ်ဆိကမိၣ်အယိ, ကစၢ်ခရံၣ်ကသိၣ်လိစီတံၤမသးလာ စီပီလူးအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဘျူးတၢ်ဖျါတဖၣ်ဒ်ဒီးဒီးစီတံၤမသးကစူးကါအိၣ်မူထွဲလာအတၢ်အိၣ်မူအပူၤလီၤ.

ဒ်ပထံၣ်တ့ၢ်လံၣ်အသိး, ကျါကျဲသ့ၣ်တဖၣ်လာပုၤအံၤစရုလးလာညါသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးပုၤခရံၣ်ဖိလာပျါသ့ၣ်တဖၣ်စူးကါ လံၣ်စီဆ့သ့ၣ်တဖၣ်လာအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်အိၣ်မူအပူၤလီၤဆီလိၣ်အသးဒီးတၢ်စူးကါလာပစီပဆာကတီၢ်ခဲအံၤန့ၣ်လီၤ. အံၤစရုလးအခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျါလာညါသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်လံၣ်စီဆ့အဆိကတၢ်ဒီးရၤလီၤဆူယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ် အပူၤတဝါအပူၤလီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ရုလိၣ်ဘၣ်ထွဲလိၣ်အသးဒီးပုၤအဂၤ, နီၢ်ကစၢ်တဂၤဘၣ်တဂၤဘၣ်ဂ့ၢ်ဒီးဆိက မိၣ်ထီၣ်လံၣ်စီဆ့လာအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ယုၤဒီးတၢ်မုၢ်လၢကစၢ်ယွၤကဆုၤအဝဲသ့ၣ်လာအတၢ်အိၣ်မူအပူၤလီၤ. လာတၢ်န့ၣ်အ ယိတၢ်အဘျူးအဖျါလာပတၢ်အိၣ်မူဆာကတီၢ်ဒ်လဲၣ်? တၢ်လာအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်တဲဘၣ်ဃးဒီးကျါကျဲသ့ၣ်တဖၣ်ပကြးစူးကါ လံၣ်စီဆ့သ့ၣ်တဖၣ်လာပနီၢ်ကစၢ်ပတၢ်အိၣ်မူအပူၤမုၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်?

အစ့ၤကတၢ်ကျဲအိၣ်ဝဲသ့ၣ်လာဟဲၣ်န့ၣ်လီၤဆူခိၣ်န့ၣ်အပူၤလာပုၤလာအမုၢ်လၢကဒီးန့ၣ်တၢ်ကူၣ်သ့ၣ်လာတၢ်စူးကါ လံၣ်စီဆ့လာအတၢ်အိၣ်မူအပူၤလီၤ.

တၢ်တၢ်တတီၤ, ပုၤပိၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အခဲလာစီခဲအံၤတဖၣ်ကြးမၤလိဝဲဒ်တၢ်လာပလိၣ်ဘၣ်ခိၣ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လာဘၣ် တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအီၤလာသးစီဆ့ဒ်ဒီးကဟဲၣ်လံၣ်စီဆ့အတၢ်သိၣ်လိဆူပအိၣ်လီၤ. ပထံၣ်ဘၣ်လာလံၣ်စီဆ့အပူၤက မျၢ်လိၣ်ဘၣ်အခိၣ်အနၢ်လၢကမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်လာတၢ်လာအတလီၤပလိၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်လိလာအသဘံၣ်သဘုၣ် သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမုၢ်တၢ်မုၢ်တၢ်တီၤလာပုၤကမျၢ်လာအအိၣ်မူလာလံၣ်စီဆ့အဆိအဆာကတီၢ်, တၢ်အံၤမုၢ်တၢ်မုၢ်တၢ် တီၤလာပဂီၢ်လာစီဆာကတီၢ်လီၤ. ပကဟံးဃာ်လံၣ်စီဆ့လာပစုၤ, ဘၣ်ဆၣ်ပလိၣ်ဘၣ်ခိၣ်န့ၣ်လာအိၣ်ဒီးတၢ်ကူၣ်သ့ၣ်ဒီးတၢ်လဲၣ် ဒီဖျါလာကမၤစၢၤပုၤဒ်ပဂ့ၢ်ကျဲးစးစူးကါလံၣ်စီဆ့လာပတၢ်အိၣ်မူအပူၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

ခဲတီၢ်တတီၤ, ပုၤလာအပိၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အခဲလာဆာကတီၢ်ခဲအံၤတဖၣ်ကဘၣ်မၤလီၤတၢ်တၢ်ရုလိၣ်ဘၣ်ထွဲအတၢ်ရုဒိၣ် သ့ၣ်တဖၣ်ယုၤဒီးပုၤခရံၣ်ဖိအပူၤတဝါအပူၤ, ကစၢ်ခရံၣ်နီၢ်ခိက့ၢ်ဂီၤ, ဒ်ပယုစူးကါလံၣ်စီဆ့အသိးလီၤ. လၢဒ်အံၤန့ၣ်, ပုၤသးပုၢ် အတၢ်ကတိၤဒ်စဲးဝဲ, “ မဲၣ်ချဲၣ်ဖျါန့ၣ်ဂ့ၤန့ၣ်ဒ်ဒီးတဖျါလီၤ. ” တၢ်နီၢ်နီၢ်တဒိ, သၢ, လွံၣ်, ယဲၣ်. . . မဲၣ်ချဲၣ်လာအကထိန့ၣ်ဂ့ၤန့ၣ်ဒ်ဒီးတ ဖျါန့ၣ်လီၤ. တၢ်နီၢ်နီၢ်မုၢ်အအံၤတၢ်ဆာကတီၢ်တဘျီအံၤမ့တမ့ၢ်အဂၤတဘျီန့ၣ်, ပုၤတဂၤလၢလၢပိၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အခဲန့ၣ် ဆိကမိၣ်ဝဲဒ်လာတၢ်အိၣ်မူထွဲမၤထွဲတၢ်မုၢ်တၢ်လာအလီၢ်အိၣ်ဝဲထဲလာပထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်ဘၣ်ထွဲလိၣ်အသးဒီးပုၤဂၤသ့ၣ်တ ဖၣ်လာအတလီၤဂၢ်လိၣ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. ဖဲပသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤကစၢ်ခရံၣ်အနီၢ်ခိက့ၢ်ဂီၤလာအမုၢ်အသးအတၢ်လုၢ်ဟံၣ် န့ၣ်, ပသ့ၣ်ညါလာတၢ်ကူၣ်သ့ၣ်အဒိၣ်ကတၢ်တမံၤလာပုၤလာစီခဲအံၤမၤဝဲသ့ၣ်န့ၣ်မုၢ်ဒ်တၢ်ရုလိၣ်ဘၣ်ထွဲလိၣ်သးဒီးပုၤခရံၣ်ဖိအ ဂၤလာအသ့ၣ်တီၤသးရၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်အဝဲသ့ၣ်စူးကါလံၣ်စီဆ့လာအတၢ်အိၣ်မူအပူၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

လာ ၂၅ တရူး ၃၁၆, တၢ်မာဖိစီပုၤတရူးကတိၤဘၣ်ဃးဒီးစီပီလူးအတၢ်ကွဲးလီၤ. အဝဲစံးဝဲဘၣ်ဃးစီပီလူး :
ဒ်အကတီၢ်တၢ်လာအလံၣ်ကွဲးခဲလၢၣ်လာအကတီၢ်တၢ်လာအပူၤလာတၢ်တဖၣ်အံၤအဂ့ၢ်စ့ၢ်ကိးအသိးလီၤ. လာအဝဲ န့ၣ်အပူၤတၢ်တနီၤနီၤပုၤန့ၣ်ပဂံၢ်ကိး, ဒီးပုၤတသ့ဘၣ်လံၣ်ဒီးပုၤတဂၢ်တကျါဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ဘိးကဒါဝဲ, ဒ်တၢ်ကွဲးအသး အဂၤတဖၣ်အသိးစ့ၢ်ကိး, လာအကစၢ်ဒ်ဝဲအတၢ်ဟးဂီၤအဂီၢ်လီၤ (၂၅ တရူး ၃၁၆).

တၢ်အကျိတမံလၢယဘၣ်သးလၢလံၣ်စီဆ့ၣ်တဆၢအံၤအပူၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်တၢ်လၢအဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ပုၤလၢတၢ်လၢအိၣ်လၢလံၣ်စီဆ့ၣ်အပူၤတနီၤနီၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအကီၢ်ဒိၣ်မးလၢပကနၢ်ပၢၢ်အီၤလီၤ. တမ့ၢ်လၢတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ပနၢ်ပၢၢ်အီၤတသ့ဘၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်,ဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢပနၢ်ပၢၢ်အီၤကီၢ်ဒိၣ်မးအယိ,ဒီးမ့ၢ်တၢ်လၢအမၤအသးသ့လၢပကမၤဟးဂီၤလံၣ်စီဆ့ၣ်,ထၢန့ၣ်န့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါလၢကျဲလၢနတတီၤဒီးလံၣ်စီဆ့ၣ်အိၣ်ညါဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်အဂ့ၤကတၢ်လၢပဂီၢ်လီၤ,တမ့ၢ်တၢ်လၢပလိၣ်ဘၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အနီၣ်ဒိၣ်က့ၢ်ဂီၤ,ခိဖျါလံၣ်စီဆ့ၣ်အသီ,တၢ်မ့ၢ်လၢလၢအရဲဒီးတၢ်နၢ်ပၢၢ်အီၤသ့လၢတၢ်ပကဘၣ်ပၣ်ဖျါအီၤတပူၤယိယုၣ်ဒီးပုၤစ့ၢ်က့ၤန့ၢ်က့ၤတၢ်အဂၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လံၣ်စီဆ့ၣ်အါဆၢပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢနီၢ်သးအတၢ်ဟ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအလီၤဆီလိၣ်အသးလၢကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်ဝဲဆူအနီၣ်ဒိၣ်က့ၢ်ဂီၤအဂီၢ်--- လၢ ၁ကရံၣ်သး ၁၂-၂၄, ရိမ့ၤ ၁၄, အးဖးစူး ၄ အပူၤလီၤ. တၢ်ဟ့ၣ်အကျိတမံလၢကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်ဆူကစၢ်ခရံၣ်အနီၣ်ဒိၣ်က့ၢ်ဂီၤအဂီၢ်,လၢလံၣ်အးဖးစူး ၄ အပူၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်အိၣ်ဖျါသရၣ်ဒီးသရၣ်သိၣ်လိတၢ်လီၤ. တၢ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်သမာဝဲဒၣ်လၢပုၤခရံၣ်ဖိကိးဂၤဒီးအိၣ်ဒီးသးစီဆ့ၣ်ဒီးတၢ်ကိးအဝဲသ့ၣ်လၢကဖးဒီးကနၢ်ပၢၢ်လံၣ်စီဆ့ၣ်အဂီၢ်ဘၣ်,ဘၣ်ဆၣ်ပုၤတနီၤနီၤတၢ်ဟ့ၣ်သါအီၤတၢ်လၢသ့ၣ်ပုၤလံၣ်စီဆ့ၣ်ဒီးမၤစၢပုၤလၢပကထံၣ်သ့ၣ်ညါနၢ်ပၢၢ်အီၤအဂီၢ်လီၤ.

ဒီးကထာၣ် ရိဘၢစံ လ် ပလၢမာၣ် **Dr. Robert L. Plummer**

သၢတီၢ်တတီၤ,ပုၤပိၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အံၤလၢစီဆၢကတီၢ်ခဲအံၤတဖၣ်လိၣ်ဘၣ်တၢ်ကူၣ်သ့လၢတၢ်အိၣ်မူထွဲခိဖျါတၢ်မၤသီထီၣ်နီၣ်ကစၢ်တဂၤအတၢ်ဟူးတၢ်ဝဲ,ဘါထုကဖၣ်ဆိကမိၣ်ကစၢ်ယွၤကလုၢ်ကထါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဘၣ်ထွဲလိၣ်သးဒီးခိၣ်နၢ်တဖၣ်ဒီးကစၢ်ခရံၣ်အနီၣ်ဒိၣ်က့ၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အရူမ့ၢ်ဒိၣ်ထဲလဲၣ်ဘၣ်ဆၣ်,ပုၤခရံၣ်ဖိကိးဂၤဒီးကဟံးန့ၢ်မူဒါလၢတၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်မၤဝဲခဲလၢလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ,လၢခံကတၢ်န့ၣ်,နီၣ်ကစၢ်တဂၤဘၣ်တဂၤအတၢ်အိၣ်မူထွဲမၤထွဲ,ဒ်စီပီလူးကွဲးဝဲလၢလံၣ်ဆူစီတံၤမသးအအိၣ်,တဘၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢတၢ်မၤစ့ၤလီၤအီၤလၢတၢ်တမံၤမံၤလၢပမၤအီၤခိဖျါတၢ်ယုကစၢ်ယွၤလၢကဟ့ၣ်ပုၤတၢ်အကံၢ်အစီသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်. ခိဖျါတၢ်ထုကဖၣ်ဆိကမိၣ်အပူၤ,ယွၤအသးစီဆ့ၣ်ကဟ့ၣ်ပုၤတၢ်အက့ၢ်အလဲသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်စ့ၢ်တၢ်နၢ်လၢအမ့ၢ်အတီသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်ပစူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်လၢကျဲလၢအမၤသးခုအီၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဖးလံၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ပၣ်ဖျါထီၣ်လံၣ်စီဆ့ၣ်,ဒီးမ့ၢ်တၢ်စးထီၣ်အလီၢ်,လၢနကဘၣ်မၤအီၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ကွၢ်ဆိကမိၣ်ထီၣ်က့ၤလံၣ်စီဆ့ၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဒုးစဲးဘူးပသးဒီးလံၣ်စီဆ့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ဒုးစဲးဘူးပသးလၢလံၣ်စီဆ့ၣ်အံၤဆုၤပုၤဆူတၢ်ဆီတလဲပတၢ်အိၣ်မူလၢပမ့ၢ်လၢပတၢ်အိၣ်မူတနံၤဘၣ်တနံၤလၢကစၢ်ယွၤကလုၢ်ကထါအပူၤလီၤ. ဒီးမၤစၢပုၤဒ်သးဒီးပကပလၢၢ်ဘၣ်ယွၤလီၤ. ခိဖျါလၢတၢ်သ့ဆိကမိၣ်ကစၢ်ယွၤကလုၢ်ကထါအယိပလုၣ်ဘၣ်ဒီးထံၣ်လၢယွၤန့ၣ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဝုၢ်တၢ်ကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်ပနီၢ်သးအတၢ်လဲၤခိဖျါဆၢကတီၢ်လၢပသးဘူးပသးဒီးကစၢ်ယွၤန့ၣ်လီၤဒီးဟဲစိၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်အိၣ်မူအတၢ်ဆီတလဲန့ၣ်လီၤ. ဒီးယတၢ်လဲၤခိဖျါမ့ၢ်ဝဲဒၣ်ပုၤခရံၣ်အါဒၣ်တၢ်တက့ၢ်ပုၤလၢအဲၣ်ဖးလံၣ်စီဆ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်,တၢ်ဆိကမိၣ်ကစၢ်ယွၤကလုၢ်ကထါဘၣ်. . . တဘၣ်ဖးထဲလံၣ်စီဆ့ၣ်တဂ့ၤ,ဆိကမိၣ်စ့ၢ်ကိးလံၣ်စီဆ့ၣ်တက့ၢ်.

ဒီးကထာၣ် ဒၣ်နၢ်လ် အဲၣ် ဝးထံနံၣ် **Dr. Donald S. Whitney**

တၢ်ကတီၢ်လၢခံ CONCLUSION

လၢတၢ်မၤလိတခါအံၤလၢအမ့ၢ်စီဆၢကတီၢ်အတၢ်စူးကါအိၣ်မူထွဲလၢနီၢ်ကစၢ်တဂၤဘၣ်တဂၤအဂီၢ်န့ၣ်ပမၤလိန့ၢ်တၢ်စူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်လၢကျဲခဲဘိလၢအမ့ၢ်တၢ်စူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်လၢပနီၢ်ကစၢ်အဂီၢ်ဒီးပုၤဂၤအဂီၢ်တဂၤဘၣ်တဂၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပသ့ၣ်ညါဘၣ်ပဝဲလၢတၢ်စူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်လၢနီၢ်ကစၢ်အဂီၢ်သ့လၢကျဲအကလုၢ်ကလုၢ်လီၤဆီခိဖျါလံၣ်စီဆ့ၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီအကလုၢ်ကလုၢ်ဒီးပုၤဂီၢ်မုၢ်အကလုၢ်ကလုၢ်ဒီးတၢ်အိၣ်သးအကလုၢ်ကလုၢ်အယိန့ၣ်လီၤ. ဒီးပမၤလိစ့ၢ်ကိးတၢ်ကူၣ်သ့လၢတၢ်စူးကါလံၣ်စီဆ့ၣ်အံၤဒီးသန့ၤထီၣ်အသးလၢတၢ်ရူလိၣ်ဘၣ်ထွဲဒီးခိၣ်နၢ်လၢကစၢ်ယွၤယုထၢအီၤတဖၣ်ယုၣ်ဒီးကစၢ်ယွၤအပုၤဂီၢ်မုၢ်အပုၤတဝၢသ့ၣ်တဖၣ်လၢကမၤစၢပုၤဒ်ပယုဘါထုကဖၣ်ဒီးဆိကမိၣ်ထီၣ်ကစၢ်ယွၤကလုၢ်ကထါလၢကစၢ်ယွၤအိၣ်ထံးမဲၣ်ညါန့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆံ့မ့ၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤလိၣ်လီၤလးလာ်တဲၤဒီဖျါအသးလာ်ကစၢ်ယွၤဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးပတၢ်န့ၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်မူအတၢ်သိၣ်တၢ်
သီလာ်ပသံကွၢ်အီၤတသ့ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အပတီၢ်တအိၣ်နီၣ်တခါလာ်ကထူးစုန့ၣ်ကျဲပတၢ်သ့ၣ်ညါ,ပတၢ်ပၣ်သ့ၣ်ပၣ်သးဒီးပ
တၢ်တူၢ်ဘၣ်လာ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအပူၤဘၣ်. လံာ်စီဆံ့အံၤပွဲၤဝဲဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီအကလုာ်ကလုာ်လာ်ပလိၣ်ဘၣ်အီၤ
ဒ်ပဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်အိၣ်မူအကလုာ်ကလုာ်အယီၤလီၤ. ဒီးကစၢ်ယွၤစ့ၢ်ကိးကတဲာ်ကတီၤန့ၣ်ပုၤတၢ်ကူၣ်သ့အကျဲသ့ၣ်တဖၣ်လာ်
ကဘၣ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးတၢ်အကလုာ်ကလုာ်လာ်လံာ်စီဆံ့အပူၤဒီးကိးထီၣ်ပုၤလာ်ပကမၤလိာ်လံာ်စီဆံ့ဒီးစူးကါအီၤလာ်ပတၢ်အိၣ်
မူအပူၤလာ်ပပုၤတၢ်အပူၤယုာ်ဒီးပုၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါသ့ၣ်တဖၣ်အံၤဒီးပကမ့ၢ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လာ်
အိၣ်ကတဲာ်ကတီၤသးဂ့ၤဂ့ၤလာ်တၢ်မၤယွၤအတၢ်မၤလာ်ပတၢ်အိၣ်မူအပူၤကိးမုၢ်န့ၣ်ဒီးန့ၣ်လီၤ.